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 OLOMOUC ZMĚNILA BYTOVOU POLITIKU. 
 CHCE JI TRANSPARENTNÍ A VYVÁŽENOU 

TÉMA ČÍSLA

Město pokračuje ve změnách 
systému placeného parkování

Sigma nastupuje do nové 
sezony v nových dresech

Přijďte si užít Rakouský 
den na Horní náměstí
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Úrok od 0 %  
a servis na 5 let

ID. Limited Edition od 919 900 Kč
Dotace 200 000 Kč navíc

Kombinovaná spotřeba a emise CO₂: ID.3: 15–15,1 kWh / 100 km, 0 g/km, ID.4: 16,1–17,2 kWh / 100 km, 0 g/km, ID.7: 14,2–14,3 kWh / 100 km,  
0 g/km. Vyobrazené vozy nemusí odpovídat cenové nabídce a mohou obsahovat prvky příplatkové výbavy. Více na volkswagen.cz

Autorizovaný prodejce Volkswagen 

AUTOCENTRUM OLOMOUC s.r.o.
Horní lán 445/1, 783 01 Olomouc, www.autocentrumolomouc.com
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V TOMTO ČÍSLE

HISTORICKÁ TRAMVAJ MŮŽE 
DO PROVOZU, ALE VÝJIMEČNĚ

DOBRÁ VĚRA – ROZHOVOR O DOBRÉM 
MÍSTĚ PRO ŽIVOT A JEDNÉ ZAHRADĚ

UMĚNÍ SPOJUJE MĚSTA – OLOMOUCKÝ 
PAUSER POBÝVAL V LUCERNU

Unikátní kulturní památku, tramvaj 
číslo 16, bude možné vidět na kolejích.
Ale jen za hezkého počasí.

Kristina Rousková 
studentka

Martina Daníčková 
učitelka  

Jan Haník 
pracovník ostrahy

Ano, ráda. Nejčastěji jezdím do 
Bělkovic nebo do olomouckého 
aquaparku.

Koupat se chodím jen k rodičům 
na zahradu, mají velký bazén, 
takže na veřejné koupaliště 
nechodím.

V Olomouci se koupat nechodím, 
ale když je možnost, rád si 
zajedu k moři.

GLOSA

Odjakživa fandím fotbalové Sigmě a je 
jasné, že nejsem sám. Takže radost 
nad novinkami v „našem“ klubu rád 
sdílím i prostřednictvím nového čísla 
Olomouckých listů. 
Začnu od konce. Máme nové dresy 
inspirované úspěšnou historií a věřím, 

že se budou líbit i fanouškům. Dresy ale 
samy zápasy vyhrávat nebudou. Proto 
máme v mužstvu nové tváře. A držíme 
jim palce. A nejen jim, ale celému 
mančaftu včetně nového trenéra. 
A máme i nové moderní LED osvětlení, 
které zajistí jasnější a úspornější záři 
nad hřištěm. Dovolím si popřát Sigmě 
hodně záře nejen nad hřištěm, ale 

především na skvělém pažitu Androva 
stadionu. Abychom si na něm, nejlépe 
v plných ochozech, mohli společně 
opět vychutnávat a užívat atmosféru 
ligových vítězství a snad i evropských 
pohárů. 
 
Martin Hála st.
editor Olomouckých listů

Trávíte léto u vody? Chodíte se někam koupat?

Věra Zukalová patří mezi ikony či 
klenoty města. Alespoň od vidění ji 
zná většina Olomoučanů.

Tříměsíční stipendijní pobyt má za 
sebou olomoucký výtvarník známý 
tvorbou murálů a post graffiti.
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ANO NĚKDY NE

OBSAH / ANKETA

STOVKA STUDENTŮ Z CELÉHO
SVĚTA SE UČILA ČESKY

Univerzita opět přivítala zájemce 
o češtinu. Na filozofické fakultě byl 
38. ročník Letní školy slovanských studií.

ŽIVÉ SEKAČKY PRACUJÍ PRO 
TECHNICKÉ SLUŽBY V TOPOLANECH

Ovce od soukromého zemědělce si 
pronajímají Technické služby. Spásají 
obtížně přístupné pozemky a sady.

MEDAILOVÉ ŽNĚ OLOMOUCKÝCH 
VESLAŘŮ NA MISTROVSTVÍ

Mistrovství dorostu, juniorů 
a seniorů ovládli olomoučtí veslaři. 
Dovezli domů 12 sad medailí. 
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OHLÁŠENÉ UZAVÍRKY SILNIC A KOMUNIKACÍ 

do 6. srpna  Čajkovského, Pionýrská oprava 
 komunikace
do 9. srpna  Palackého částečná uzavírka 
do 11. srpna  náves Svobody úplná uzavírka – oprava  
 vozovky 
do 11. srpna  Lipenská, Rolsberská, Tovární 
 uzavírka – oprava povrchu
do 18. srpna  Raisova úplná uzavírka
do 18. srpna třída Míru úplná uzavírka 
do 20. srpna třída Svobody částečná uzavírka
do 25. srpna Schweitzerova úplná uzavírka 1. etapa
do 31. srpna Pražská uzavírka mostu 

do 31. srpna  třída Svobody částečná uzavírka – 
 oprava komunikace
do 1. září Velkomoravská úplná uzavírka – 
 oprava povrchu
do 15. října  Brněnská, Pionýrská uzavírka 
do 27. října  Šantova úplná uzavírka 
do 1. listopadu Rolsberská, Vaníčkova, Za Humny,  
 Na Výsluní částečná a úplná uzavírka – 
rekonstrukce plynovodu 
do 5. prosince Holická úplná uzavírka – náhrada 
 přejezdu
do 29. prosince Hraniční, I. P. Pavlova, Okružní úplná  
 uzavírka – stavební úpravy křižovatek
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OZNÁMENÍ

Ve čtvrtek 8. srpna se v Centru Semafor 
koná jedenáctý ročník dopravněvýchov-
né akce Rodina na cestách. Začíná ve 
14 hodin a v 18 hodin ji pěnou zakon-
čí hasiči. Čekají vás stanoviště městské, 
státní i vojenské policie, zdravotnické zá-
chranné služby, BESIP, týmu silniční bez-
pečnosti, vyzkoušení slepých úhlů řidiče, 
cyklokuriozit a VR simulátoru F1. 

Richard Pogoda bude vzpomínat na tři-
cetileté přátelství s Miroslavem Hor-
níčkem a další kamarády v Červeném 
kostele v úterý 13. srpna od 17 hodin.

Zaposlouchejte se do tónů violoncella. 
Srpnový podvečer vám zpříjemní hudba 
v podání Evy Týfové a Kristýny Dvořáko-
vé ve středu 14. srpna od 17 hodin v Čer-
veném kostele. Vstup je zdarma.

Den památky obětí invaze v roce 1968 a ná-
sledné okupace vojsky Varšavské smlouvy 
byl schválen Senátem jako Významný den. 
Památný den obětí invaze je poctou všem, 
kdo události roku 1968 a následné norma-
lizace museli protrpět. Někteří ani nepře-
žili. Nesmíme zapomenout na oběti, které 
vzešly při demonstracích proti normalizaci 
v srpnu roku 1969. Tehdy stáli Češi proti Če-
chům. Památný den je vzkazem budoucím 
generacím, aby nezapomněly, že svobodu 
je třeba hájit, nebo o ni můžeme přijít. Třeba 
i za jedinou noc. Současná situace je jasným 
varováním. Na Žižkově náměstí před po-
mníkem prvního prezidenta TGM a před bu-
dovou bývalého sovětského velitelství, nyní 
budovou pedagogické fakulty, je umístěna 
pamětní deska jako připomínka událostí 
srpna 1968. Pamětní deska vznikla záslu-
hou členů VSR v Olomouci, těch členů, kteří 
neztratili svou čest a kterým ubývají fyzické 

síly a věkem narůstají zdravotní potíže. V le-
tošním roce se pietní akt ke Dni památky 
obětí invaze vojsk Varšavské smlouvy koná 
ve středu 21. srpna od 10:00.

Do 29. srpna můžete v Galerii Caesar 
stihnout výstavu Peter Angermann / 
Antonín Střížek. Zatímco Angermann 
pochází z bavorského Rehau a spolupra-
coval s legendárním Milanem Kuncem, 
ostravský rodák Střížek se podílel na 
tvorbě opony pro Státní operu v Praze. 
Vystavená díla jsou prodejná.

Závěrečný koncert mezinárodních di-
rigentských kurzů pod vedením Tomá-
še Netopila se koná v pátek 30. srpna 
v Redutě. Na programu je Fantastická 
symfonie Hectora Berlioze, houslový 
koncert Maxe Brucha, Karneval Antonína 
Dvořáka a předehra k Mozartově kouzel-
né flétně. Orchestr budou řídit dirigen-
ti z Belgie, Jižní Koreje, Polska, Itálie, 
Španělska, Švýcarska, Tchaj-wanu, Kypru 
a Velké Británie.

Paměť národa Střední Morava zve na 
historické procházky městem. Pojďte se 
projít po jednotlivých částech Olomouce 
a zjistit zajímavá fakta z historie. V pátek 
30. srpna to bude od 18 hodin historická 
procházka areálem fakultní nemocnice 
– Olomouc lékařská. Sraz je u Společen-
ského pramene, kousek od tramvajové 
zastávky FN Olomouc. O dva týdny poz-
ději v pátek 13. září je na programu Olo-
mouc úřední, sraz v 18:00 u tramvajové 
zastávky Šibeník. Každá procházka při-
jde na 200 korun. Počet míst je omezen, 
vstupenky si můžete koupit elektronicky 
na webu goout.net.

Proběhněte se v neděli 1. září na 
Dobroběhu, který podpoří děti 

z rehabilitačního centra Jitrocel. Výtěžek 
pomůžeme uhradit pojišťovnou nehraze-
né speciální rehabilitační služby. Start je 
ve 13:00. Hlavní pětikilometrový závod 
bude součástí Týmového běhu 4× 5 km. 
Vrcholem bude společný běh pro dobrou 
věc na jedno kolo na atletickém oválu. 

Prohlídkový okruh v Arcibiskupském pa-
láci není zdarma, jak jsme mylně uvedli 
v minulém čísle. Rezidence olomouckých 
biskupů a arcibiskupů nabízí návštěvní-
kům unikátní zážitek a navíc je jediným 
zámeckým prostorem v Olomouci. Pa-
lác je přístupný za poplatek 180 korun 
a standardní prohlídka s průvodcem trvá 
45 minut.

5. července 
ve věku šesta-
osmdesáti 
let zemřel 
zakladatel 
Mezinárodní biologické olym-
piády Vítězslav Bičík. Pedagog, 
vědecký pracovník, popularizátor 
přírodovědeckých poznatků a vá-
žená osobnost v oblasti zoologie 
a etologie. Podstatnou část jeho 
profesního života tvořila vyváže-
ná pedagogická a vědecká práce. 
Svůj výzkum zaměřil na studi-
um prostorové orientace vyšších 
obratlovců, na monitoring těž-
kých kovů v populacích hmyzu 
ve vztahu k znečištění životního 
prostředí, na ekologii a taxonomii 
pestřenek, na studium agresiv-
ního chování dutinových hnízdi-
čů, na problematiku hnízdního 
parazitizmu a na význam jezevců 
v lesních ekosystémech. 
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OLOMOUCKÉ LÉTO U VODY 

V Olomouci si zaplavete, užijete si vodní radovánky i relax nebo koncert na břehu jezera.
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Letošní léto láká k vodě snad víc než 
kdykoli jindy. Vysoké teploty nutí 
Olomoučany hledat místa k ochlazení 
a prázdniny bez pobytu u vody si 
málokterá rodina s dětmi umí představit. 

JANA DOLEŽELOVÁ

Možnosti, jak si užít vodních radovánek 
a zábavu s kamarády, zaplavat si nebo 
jen tak zrelaxovat na břehu, nabízí olo-
moucký bazén, aquapark a v posledních 
letech i čím dá oblíbenější Poděbrady 
u Olomouce. 

V aquaparku jako na dovolené
Jako v hotelovém resortu se můžete 
letos cítit v olomouckém aquaparku. 
Animační programy pro děti i dospělé 
provázejí návštěvníky po celé prázdniny. 
Za pěkného počasí najdete po celé léto 
ve venkovním areálu aquaparku napří-
klad tvořivou dílničku, kde si můžete spo-
lečně s dětmi něco hezkého namalovat 
nebo vyrobit. O zábavu v průběhu dne se 
starají animátorky, které pro děti pořáda-
jí malé soutěže nebo turnaje. Děti, které 
chtějí být spíše samostatnější, si určitě 
užijí týdenní prázdninové sportovní cam-
py, které ve dvou věkových kategoriích 
probíhají po celé prázdniny.  

Do prázdninového programu zařadi-
li pořadatelé z aquaparku také aquafit-
ness neboli cvičení ve vodě. Zapotit se 
ve vodě můžete každé úterý od 9:30. Za 
pěkného počasí se cvičí venku na sluníč-
ku. „Je to parádní. Dnes jsme přišli s ba-
bičkou, která mi teď hlídá malou dcerku 
na dece nebo v malém bazénku, a já 
jsem si mohla chvilku zacvičit. Super, člo-
věk má hned lepší pocit, že se jen tak ne-
válí,“ řekla s úsměvem Adriana Malíková. 

A zatímco v červenci se v aquaparku 
soutěžilo ve sjezdu na tobogánu, v sobo-
tu 17. srpna si určitě všechny akční rodiny 
užijí aquatlon pro děti i dospělé. V pěti 
věkových kategoriích mohou změřit 
síly ve vodních sportech a radovánkách 
a užít si tak skvělou letní sobotu. Závod 
startuje v 11 hodin, registrace závodníků 
už od 10:00.

Podrobnosti k celému prázdninovému 
programu najdete na webu 
aqua-olomouc.cz. 

Novinky na bazéně
Zatímco po zbytek roku míří na olomouc- 
ký plavecký stadion převážně kondiční 
plavci a sportovní kluby, v letním ob-
dobí se zejména venkovní areál stává 

oblíbeným místem setkávání mnoha 
rodin s dětmi.  Právě na děti a jejich 
akční rodiče čeká letos na bazéně nově 
zpřístupněný tobogán také z venkovního 
areálu. 

„Snažíme se návštěvníkům areál 
plaveckého bazénu zpříjemnit. Kromě 
tobogánu, který je teď nově plně pří-
stupný i zvenku, letos návštěvníky jistě 
potěšíme také novou food zónou. Jídelní 
kouty mezi stávajícím bistrem a Zdravou 
peckou jsme doplnili a propojili novým 
stánkem. Ve spolupráci s Výstavištěm 
Flora jsme také doplnili velké ozdobné 
květináče a zútulnili prostory letní části,“ 
popsal novinky v areálu bazénu ředitel 
Dalibor Přikryl. A další se chystají už na 
příští sezonu. „Ještě na podzim začne re-
konstrukce venkovních převlékáren, kte-
rá bude plně dokončena na jaře příštího 
roku a připravena na letní sezonu 2025,“ 
dodal ředitel.

Přes prázdniny nezahálí ani Aquacen-
trum Delfínek. Pro velkou poptávku jsou 
i v létě otevřené základní plavecké kurzy 
pro nejmenší, tedy pro děti už od 6 do 
12 měsíců. Pro větší děti běží také po 
celé prázdniny letní prázdninové plavec-
ké školičky s každodenní výukou plavání, 
letos na téma olympiáda, takže nebudou 
chybět ani medaile.

A stejně jako v aquaparku, i návštěv-
níci plaveckého stadionu si opět mohou 
užít letní saunování. 

Aktuální informace k provozu plavec-
kého stadionu můžete sledovat na webu 
bazen-olomouc.cz. 

Na Poděbrady k vodě, na koncert 
i za dobrým jídlem
Spojit výlet na kole s koupáním, poseze-
ním s kamarády u dobrého jídla a ještě si 
užít koncert nebo zábavný kvíz. Všechny 

tyto možnosti nabízejí v posledních le-
tech stále oblíbenější Poděbrady. Příjem-
né místo ke koupání to bylo téměř vždy, 
Josef Polzer se svým týmem dokázal dát 
ale Poděbradům kouzlo, zázemí a udě-
lat z nich místo, kde stojí za to se zastavit 
i mimo letní sezonu. 

Restauraci chválil i Robert Smolka, 
který na Poděbrady pravidelně jezdí 
s rodinou. „Já teda hlavně plavu, takže 
mě samotného byste potkali asi spíše na 
bazéně. Manželka s dětmi zase přes léto 
zajde do aquaparku nebo na venkovní 
bazén. No a všichni dohromady si pak 
často uděláme výlet na kole sem na Po-
děbrady, kde si rádi dáme něco dobrého 
z grilu, děti se vyblbnou na hřišti nebo ve 
vodě a případně, když tu chytneme něja-
kou akci, tak to bývá taky super,“ pochva-
luje si. 

A co čeká návštěvníky ještě do kon-
ce léta? „Za pěkného počasí je vždy 
otevřená loděnice, kde si můžete půjčit 
paddleboardy nebo kajaky. Samozřej-
mostí je naše restaurace a gril a každý 
pátek se navíc můžete těšit na kon-
certy. V srpnu to bude Pražský výběr 
tribute, Parní Lucie, Hustej guláš, An-
drej&KSČ. Na předposlední srpnovou 
sobotu, tedy 24. srpna, chystáme druhý 
ročník Slavností vína, kde zahraje také 
cimbálová muzika Frgál,“ přiblížil srp-
nový program na Poděbradech Josef 
Polzer. 

Ujít si určitě nenechte ani dva srpnové 
hospodské kvízy 6. a 20. srpna. Všech-
ny informace, ať už k loděnici, restaura-
ci nebo plánovaným akcím, najdete na 
webu olomouckepodebrady.cz. 

Ať už si chcete spíše zaplavat, zasou-
těžit, nebo si jen užít hezké odpoledne 
u vody, máte v Olomouci i v srpnu určitě 
z čeho vybírat.
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ZPRÁVY Z MĚSTA

Dvěma flashmoby zaujali členové 
souboru Opery a operety Moravského 
divadla návštěvníky i čestné hosty hu-
debního festivalu Colours of Ostrava. 
Flashmob je náhlá nečekaná divadelní 
performace. 

„Ten první se odehrál přímo před 
vstupní branou do areálu festiva-
lu a jednalo se o stejný flashmob, se 

kterým jsme se letos úspěšně účastnili 
festivalu Ulica v Krakově,“ popsal ředi-
tel divadla David Gerneš.

Druhý flashmob obohatil diskusní 
fórum Meltingpot v panelu nazvaném 
Proč potřebujeme instituce. Účastnil 
se ho i ředitel Národního divadla Jan 
Burian nebo ministr pro evropské zále-
žitosti Martin Dvořák.

V olomouckých flashmobech účinko-
vali Helena Beránková, Barbora Perná, 
Anna Moriová, Raman Hasymau a Voj-
těch Pačák.   pok

Historická tramvaj může do provozu, vyjíždět ale bude výjimečně
Unikátní kulturní památka, tramvaj číslo 
16, může do provozu. Sice jen výjimečně 
a jen za hezkého počasí, ale přesto bude 
možné tento unikát v ulicích města potkat.

Historický vůz s evidenčním číslem 
16 prošel minulý měsíc všemi potřeb-
nými revizemi a úspěšná byla i technic-
kobezpečnostní zkouška, která testuje 
především brzdy. Může tak konečně 
vyjet na koleje, ale spíše ve výjimečných 
situacích, protože tramvaj není možné 
provozovat v dešti, má malou přepravní 
kapacitu a především na ni neexistují ná-
hradní díly, takže jakákoliv drobná záva-
da představuje významnou komplikaci.

„Veřejnost si bude moci vůz prohléd-
nout vždy v rámci dnů otevřených dveří 
a při podobných příležitostech. Budeme 
se snažit jednou za čas umožnit i jízdu, 
ale vůz je unikátní kulturní památkou a do 
jeho provozu zasahuje řada omezení. 
V neposlední řadě tramvaj chceme pře-
devším předat nepoškozenou a funkční 

dalším generacím,“ přiblížil situaci před-
seda představenstva Dopravního podniku 
města Olomouce Jaroslav Michalík.

První jízdu opravenou „šestnáctkou“ 
si vyzkoušel i primátor Mirek Žbánek 
a jeho náměstek Otakar Štěpán Bačák. 
„Daří se nám uchovávat toto kulturní 
dědictví a současná generace, zvyklá na 
překotný technický vývoj a pokrok, tak 
může vidět starou řemeslnou práci. Uka-
zuje se, že i po sto letech může technika, 
kterou tehdy vyráběli, jezdit. Nejsem si 
jistý, jestli za sto let budou jezdit tramva-
je, které na tratě posíláme dnes,“ komen-
toval zážitek z jízdy primátor.

Tramvaj s evidenčním číslem 16 byla 
spolu s dalšími třemi vozy vyrobena v roce 
1914 v Moravskoslezské vagónce ve Stu-
dénce. Šlo o první tramvaje objednané 
přímo městem poté, co Olomouc v roce 
1904 převzala do vlastní režie provozování 
tramvajové dráhy. Cestujícím v Olomouci 
tento vůz sloužil až do roku 1956.
V druhé polovině padesátých let byla 

tramvaj vyřazena a vozová skříň bez 
pojezdu a elektrické výzbroje za mani-
pulační poplatek odprodána do sou-
kromých rukou. Dopravní podnik pustil 
tramvaj na třicet let ze zřetele. Ve druhé 
polovině 80. let karoserii objevili tram-
vajoví nadšenci v zahrádkářské osadě 
nedaleko Olomouce a v roce 1988 ji teh-
dejší majitel daroval dopravnímu pod-
niku. Vůz poté prošel dvěma etapami 
renovace, ty se podařilo dokončit v roce 
1999 k stému výročí zahájení provozu 
tramvají v Olomouci. V roce 1994 byla 
tramvaj Ministerstvem kultury prohláše-
na za kulturní památku.   jed

Rekonstrukce křižovatek omezí provoz v Hraniční ulici
Stavební práce na budování koordino-
vaného tahu tří světelných křižovatek 
v Hraniční ulici se projeví v dopravních 
uzavírkách. Ty se budou do konce roku 
postupně posunovat po celé délce 
Hraniční.

Investice za více než 51 milionů korun 
řeší rekonstrukci stávajících světelných 
signalizačních zařízení a vybudování 

nové světelné křižovatky u vodojemu 
a vytvoření koordinovaného tahu. 

Úsek mezi křižovatkami s Brněnskou 
a Čajkovského ulicí bude zcela zavřený 
do 12. srpna pro individuální dopravu. Do 
konce srpna k této uzavírce přibude také 
další stometrový úsek nad křižovatkou s 
Čajkovského ulicí. (Příčný průjezd křižo-
vatkami bude ale zachován.) 

Od září už bude spodní část Hraniční 
ulice průjezdná a práce se přesunou na 
křižovatku s Okružní a I. P. Pavlova, kde 
vznikne nová světelná křižovatka. 

Od začátku září do konce listopadu 
bude křižovatka u vodojemu ve směru 
ulice I. P. Pavlova uzavřená, směr Hra-
niční–Okružní však zůstane plně prů-
jezdný.   jau

 OLOMOUCKÝ FLASHMOB  
 NA COLOURS OF OSTRAVA 



8        www.olomouc.eu ZPRÁVY Z MĚSTA

Město pokračuje ve změnách systému placeného parkování
I přes některá zdržení pokračuje vedení 
města v plánu, který by měl vést ke sní-
žení dopravní zátěže a zlepšení dostup-
nosti parkovacích míst. Od začátku roku 
přibylo několik novinek, další změny se 
chystají v nejbližší době. 

Radnice se zabývá i podněty občanů 
a komisí městských částí, které k těmto 
změnám přicházejí. Největším úkolem 
v současné době je revize a dobudová-
ní informačního systému parkování tak, 
aby byl připraven na nadcházející změny, 
především zavedení nových zón C a D. 
Jejich vznik se neplánuje dříve než ke 
konci příštího roku.

Systém se připravuje na nové 
zóny
Harmonogram jednotlivých kroků od-
souhlasila rada města. Prvním z nich jsou 
změny informačního systému, který zpra-
covává zaznamenané přestupky v do-
pravě. 

„Ten musí projít úpravou mimo jiné 
proto, aby zvládl navýšení počtu place-
ných parkovacích míst v budoucnu, ale 
také proto, aby byl schopen lépe evido-
vat změny v dopravě, jako jsou například 
uzavírky. Kromě toho by měl být upraven 

také webshop, aby byl uživatelsky pří-
jemnější,“ vysvětlil náměstek primátora 
Tomáš Pejpek, který má parkovací poli-
tiku na starosti. Na systém jsou kladeny 
čím dál vyšší nároky, protože díky novým 
technologiím se zrychlilo zaznamenává-
ní přestupků.

Přestupků v dopravě přibylo
Od února letošního roku používá měst-
ská policie pro kontrolu úhrady poplatku 
za parkování speciální auto se skenova-
cím zařízením. Za tu dobu zkontrolovalo 
v zóně placeného stání více než 80 tisíc 
vozidel a zjistilo přes šest tisíc přestupků. 
To je zhruba 7,5 procenta protiprávního 
jednání na počet zkontrolovaných vozi-
del. Pokuta za nezaplacené parkování se 
ukládá zpravidla ve výši 600 korun.

„Jakmile jsme začali používat skeno-
vací vozidlo, celý proces kontroly par-
kovného se zautomatizoval. Ubylo nám 
administrativy. Strážníci jsou tak více 
v terénu, čemuž odpovídá i počet odhale-
ných ostatních přestupků,“ podotkl ředitel 
městské policie Pavel Skalický. Podle něj 
počet přestupků v dopravě, a to jak static-
ké, tak i dynamické, vzrostl. „V porovná-
ní se stejným obdobím loňského roku se 
u některých typů přestupkového jednání 

jedná o nárůst v rámci jednotek procent, 
ovšem jinde až několik stovek procent,“ 
uvedl Skalický.  Například počet přestup-
ků v pěší zóně se zvýšil o 1600 případů, 
stání v křižovatce o deset procent a pře-
stupky chodců o 47 procent.

Změny pro osoby se zdravotním 
postižením
Změny v placeném parkování se od 
srpna dotýkají také osob se zdravotním 
postižením. Někteří držitelé průkazů ZTP 
nebo ZTP/P mají od 1. srpna možnost za-
parkovat v centru bezplatně. 

„Podmínkou je, že musí prokázat, 
že v dané zóně, tedy A nebo B, pracují 
nebo podnikají. Týká se to vždy jed-
noho vozidla, které mohou zdarma 
zaparkovat na běžných placených par-
kovacích místech,“ přiblížil náměstek 
Pejpek. O dlouhodobé parkovací opráv-
nění si musejí zažádat na přepážce 
odboru dopravy v přízemí budovy ma-
gistrátu na adrese Hynaisova 10. Všich-
ni ostatní držitelé průkazů ZTP nebo 
ZTP/P mohou bezplatně využít pou-
ze parkovací místa pro ně vyhrazená 
a označená. Na běžných parkovacích 
místech musí poplatek za parkování 
i nadále uhradit.

Nová aplikace EasyPark
Další chystanou novinkou je změna par-
kovací aplikace, která bude postupně 
spouštěna v průběhu srpna. Dosavadní 
MPLA bude ještě nějaký čas v provozu, 
nová EasyPark se ale již testuje. Uživatelé 
si mohou aplikaci EasyPark stáhnout už 
nyní. Bude to pro ně mít tu výhodu, že ji 
lze použít i v řadě dalších českých i zahra-
ničních měst. Základní návod na její in-
stalaci a užívání najdou na easypark.com 
v záložce Jak to funguje. 

Změny v parkování zavádí město 
postupně od září loňského roku. Zvý-
hodnit by mělo v městských čtvrtích 
rezidenty.   jed

Nereagovat na výzvu k odstranění vraku se nevyplácí
Město eviduje nárůst majitelů vozidel, 
kteří nereagují na výzvy k odstranění 
vraku. Tím se auto stane, pokud stojí na 
veřejné pozemní komunikaci šest měsí-
ců po propadnutí STK. Následuje odtah 
a ekologická likvidace. Náklady potom 
město vymáhá po majiteli.

„S odstavenými vraky bojujeme dlou-
hodobě. Nejen, že zabírají místo jiným, ale 

také nepůsobí esteticky na veřejném pro-
stranství,“ uvedla náměstkyně primátora 
pro oblast dopravy Miroslava Ferancová.

Odbor dopravy proto majitelům 
starých aut bez platné technické kon-
troly důrazně doporučuje odstranění 
těchto vozidel z pozemní komunikace. 
„Nereagovat na tyto výzvy se oprav-
du nevyplácí, neboť náklady spojené 

s odtahem, skladováním, dražbou 
a případnou ekologickou likvidací vra-
ků mohou činit až desítky tisíc korun,“ 
upozornila náměstkyně.

V případě neuhrazení nákladů musí 
majitel vozu připočítat i další náklady 
spojené s vymáháním těchto pohledá-
vek, a to zejména soudní poplatky a ná-
klady exekutora.   pok
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V zoo začala fungovat nová gastronomická provozovna
Snack U Lanáčku je název nového občer-
stvení v zoologické zahradě. Nabízí na-
příklad francouzské palačinky a později 

i pizzu. Na osvěžení je v nabídce i točená 
zmrzlina, která tak v areálu zahrady zís-
kala pevné místo.

Podle ředitele zoo Rado-
míra Habáně otevírá za-
hrada v posledních letech 
každoročně nový gastro 
stánek s výrazně vyšším 
hygienickým standardem 
umožňující celoroční provoz. 

Vybudování snacku zavr-
šuje výstavbu sezónních gas-
tro provozoven, které bylo 
potřeba kapacitně posílit, 
aby více uspokojovaly zájem 
a komfort návštěvníků. „Ti 

mají nyní možnost vybírat z pestré škály 
pokrmů napříč celým areálem, přičemž 
každý stánek nabízí svůj specifický sorti-
ment. Vedle hlavní restaurace Pod Věží 
zde naleznou gril U Lvů, pizzu U Medvě-
da a snack U Lanáčku. Novinkou je také 
dlouho očekávaná možnost platby kar-
tou ve všech gastro provozech areálu,“ 
uvedla za zoo Adéla Theimerová.

První francouzské palačinky za do-
provodu francouzských písní návštěv-
níkům připravil primátor Mirek Žbánek. 
Ten také ocenil záměr zoo otevřít více 
provozoven po obchůzkové trase, aby se 
návštěvníci v areálu rozptýlili a našli pro 
sebe to, co jim chutná.   jed

Vodohospodáři vypustili jezovou zdrž. Opravují opěrné zdi
Povodí Moravy vypustilo na počátku 
července jezovou zdrž v Olomouci. Bez 
snížení hladiny by nebylo možné provést 
opravu opěrných zdí řeky Bystřice. 

Obyvatelům města se naskytla pří-
ležitost pozorovat, jak by řeka Morava 
v Olomouci vypadala, kdyby neby-
lo jezu. Úroveň hladiny bude určovat 
pouze přirozený průtok v řece Moravě. 
Důvodem takzvané srážky je oprava 
opěrných zdí řeky Bystřice, jejichž zá-
klady jsou kvůli vzdutí vody v nadjezí 
prakticky celý rok pod hladinou. Vypou-
štění jezové zdrže probíhalo pozvolna 
s ohledem na stavební práce níže po 
toku v rámci IV. A etapy protipovodňo-
vých opatření. 

Opravné práce na opěrných zdích 
spočívají ve vyčištění a přespárování 

zdiva, zasypání výtrží, stabilizaci zákla-
dů a položení nových říms. „Cílem prací 
je zajištění bezpečnosti při zvýšených 
průtocích, stabilizace koryta vodního 
toku a prodloužení životnosti opevně-
ní, které je součástí protipovodňových 
opatření Olomouce. Pokud bychom 
práce neprovedli, mohla by 
voda při povodňových sta-
vech narušit břehy tak, že 
dojde k podemletí těsně sou-
sedící dopravní infrastruk-
tury,“ popsal význam oprav 
generální ředitel Povodí Mo-
ravy Václav Gargulák. 

Práce probíhají na přibližně 
1,2 kilometru dlouhém úseku 
Bystřice od lávky v Bystrovan-
ské ulici po soutok s Moravou 

a nevyžádají si ani žádná významná do-
pravní omezení.

Srážka je naplánovaná a vodoprávním 
úřadem schválená do 26. srpna. Na konci 
srpna začnou vodohospodáři jezovou 
zdrž opět napouštět. Práce na opravách 
opevnění potrvají do října.   jau

Nové moderní osvětlení vyhovující krité-
riím UEFA dostal Andrův stadion. Nové 
LED osvětlení zajistí jasnější a úspornější 
záři nad hřištěm. Modernizace skončila 
počátkem srpna. Na novou ligovou se-
zonu se bude zprvu svítit ve zkušebním 
režimu.

Cílem úprav byla výměna osvětlení sta-
dionu, aby splňoval level B dle UEFA 2016, 
což představuje vertikální intenzitu 1000 
luxů ze všech stran fotbalového hřiště. 
Kompletní výměna výbojkových světel za 
svítidla s LED technologií byla provedena 
nejen na stávajících stožárech s výškou 

36 metrů, ale také na střeše západní tri-
buny. Nově jsou osazena svítidla i na stře-
še východní tribuny a na všech čtyřech 
stávajících stožárech ve výšce asi dvaceti 
metrů osvětlujících kratší stranu hřiště. 

Světla jsou napojena převážně ze 
stávajících rozvaděčů, součástí je ale 
také částečné doplnění elektroinstalace 
osvětlení hrací plochy. Posílení se dočka-
la i ocelová konstrukce osvětlení.

Výměnou výbojkových světel za světla 
s technologií LED dojde ke značné úspoře 
elektrické energie, a to i při zvýšení inten-
zity osvětlení hrací plochy. Náklady na 
modernizaci osvětlení činí 13,7 milionu 
korun, přičemž 5,6 milionu korun pokrývá 
dotace z Evropského fondu pro regionál-
ní rozvoj v rámci Operačního programu 
životní prostředí.   ste

 NOVÉ OSVĚTLENÍ ANDROVA  
 STADIONU PLNÍ KRITÉRIA UEFA 
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hřiště srpen září
pracovní dny so, ne, svátky pracovní dny so, ne, svátky

MŠ Herrmannova 9:00 - 19:00 9:00 - 19:00 16:30 - 19:00 9:00 - 19:00
ZŠ a MŠ Demlova 9:00 - 20:00 9:00 - 20:00 15:00 - 19:00 9:00 - 19:00
ZŠ Heyrovského1 9:00 - 18:00 9:00 - 18:00 16:00 - 19:00 9:00 - 18:00
FZŠ a MŠ Holečkova 9:00 - 20:00 9:00 - 20:00 16:00 - 19:00 9:00 - 19:00
ZŠ Rooseveltova 9:00 - 19:00 9:00 - 19:00 15:00 - 19:00 9:00 - 19:00
ZŠ a MŠ Náves Svobody 9:00 - 20:30 9:00 - 20:30 15:00 - 19:00 9:00 - 19:00
ZŠ a MŠ Nedvědova 9:00 - 19:00 9:00 - 19:00 16:00 - 19:00 9:00 - 19:00
ZŠ Mozartova 9:00 - 20:00 9:00 - 20:00 16:00 - 19:00 9:00 - 19:00

FZŠ a MŠ Rožňavská2 9:00 - 12:00 9:00 - 12:00
15:00 - 19:00

9:00 - 12:00
14:00 - 20:00 14:00 - 20:00 14:00 - 19:00

ZŠ a MŠ Řezníčkova 9:00 - 20:00 9:00 - 20:00 15:00 - 19:00 9:00 - 19:00

ZŠ tř. Spojenců
9:00 - 13:00 9:00 - 13:00

17:00 - 19:00
9:00 - 13:00

14:00 - 19:00 14:00 - 19:00 14:00 - 19:00

ZŠ a MŠ Svatoplukova 13:00 - 20:00 9:00 - 20:00 16:30 -19:00
9:00 - 12:00
13:00 - 19:00

ZŠ Zeyerova 9:00 - 19:00 9:00 - 19:00 15:30 - 19:00 9:00 - 19:00

ZŠ Tererovo nám.
9:00 - 12:00 9:00 - 12:00

15:00 - 19:00
9:00 - 12:00

13:00 - 19:00 13:00 - 19:00 13:00 - 19:00

ZŠ Helsinská
9:00 - 12:00 9:00 - 12:00

15:00 - 19:00
9:00 - 12:00

13:00 - 19:00 13:00 - 19:00 13:00 - 19:00 ZD
R

O
J:

 M
M

O
l

1 areál otevřen celoročně, kromě měsíců prosinec a leden;   v době státních svátků je areál uzavřen
2 v době státních svátků a v případě nepříznivého počasí areál uzavřen

Mateřská škola 
v Chomoutově 
rozšiřuje svou 
kapacitu

Do chomoutovské školky se brzy 
vejde více dětí. Začala velká 
rekonstrukce objektu Mateřské 
školy Baarova, jejímž cílem je roz-
šíření kapacity o místa pro dalších 
dvacet dětí. Nejenže se upraví 
stávající budova, ale vznikne také 
nová přístavba. Zateplení objektu 
navíc sníží energetickou nároč-
nost budovy. Celkové náklady 
projektu jsou téměř 39 milionů 
korun, dotace činí 27 milionů.

Projekt je spolufinancován Ev-
ropskou unií – Evropským fondem 
pro regionální rozvoj v rámci Inte-
grovaného regionálního operač-
ního programu.   dtx

Univerzita Palackého opět přivítala zá-
jemce o češtinu. Na filozofické fakultě se 
sešla  téměř stovka studentů různých vě-
kových kategorií osmatřicátého ročníku 
Letní školy slovanských studií. 

S cílem učit se česky přijeli do Olomou-
ce lidé z různých koutů Evropy, Egypta, 
Japonska, Koreje, Austrálie, Singapuru či 
Mexika. Nejpočetnější skupinou byli letos 
Američané, jichž dorazilo deset, následuje 
devět zájemců o češtinu z Německa, osm 
pak z Polska. 

„Už podruhé přijel například os-
masedmdesátiletý Ital Antonio nebo 
dvaasedmdesátiletý Američan Micha-
el či šestnáctiletý Hideaki z japonského 
Nagana, jenž se naší letní školy účastní 
se svou maminkou,“ uvedla Pavla Polá-
chová, ředitelka Letní školy slovanských 
studií. 

Tradičně mívají zájem o tuto školu 
i cizinci, kteří žijí v Česku, a není výjim-
kou, že se posluchači účastní olomoucké 

letní školy opakovaně. „Podle pokročilosti 
posluchače rozdělujeme do skupin. Na-
bídneme tak start ve výuce češtiny úpl-
ným začátečníkům, ale i zajímavé hodiny, 
v nichž se zdokonalí v češtině i velmi po-
kročilí studenti,“ doplnila Poláchová. 

Během odpoledních jazykových akti-
vit se posluchači mohli zdokonalovat ve 
výslovnosti a škola jim nabídla gramatic-
ké a konverzační workshopy. Podle ředi-
telky letní školy jezdí zahraniční studenti 
se zájmem o češtinu do Olomouce rádi 
a jistou roli v tom sehrává jedinečnost 
místa výuky, samotné město, ale i dopro-
vodný program. 

Ten letos tvořila prohlídka pivova-
ru Tvarg ve Velké Bystřici, olomoucké 
Arcidiecézní muzeum, Pevnost poznání 
či Telegraph. Novinkou byla přednáška 
a vernisáž výstavy České a moravské lido-
vé kroje. Celodenní výlety mířily do Miku-
lova, Moravského krasu a do Ostravy. 

Letní škola slovanských studií FF UP 
končí 11. srpna.   dtx

 STOVKA STUDENTŮ Z CELÉHO  
 SVĚTA SE UČILA ČESKY 

 PROVOZ ŠKOLNÍCH HŘIŠŤ PRO VEŘEJNOST
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Úřední čtvrť žije!
Poslední srpnovou sobotu bude nároží 
ulic Mozartova a Žilinská poblíž Garchu 
tradičně patřit sousedské slavnosti. 

Na jubilejním pátém ročníku slavnosti 
připomínající jedinečnost této části měs-
ta se můžete opět těšit na živou hudbu, 
tanec, program pro děti i večerní besedu 
s odborníky o veřejném prostoru a urba-
nismu (nejen) v Olomouci. 

Nebude chybět ani sousedský stůl, na 
který můžete přinést jakoukoliv slanou 
či sladkou specialitu a zase ochutnat 
dobroty sousedů. Kromě toho bude na-
chystané pivo, víno, limo, káva, grilované 
makrely a jiné občerstvení. 

Na stáncích se se svými výrobky před-
staví především místní prodejci. V zahra-
dě vily CČH (Žilinská 5) můžete kromě 
atrakcí pro děti navštívit také sousedský 
bleší trh. Slavnost jako vždy dobrovolnic-
ky chystají sousedé s podporou Komise 
městské části Olomouc-západ.

Slavnost s geniem loci Úřední čtvrti 
začne 31. srpna ve 14 hodin.   ise

Slavnost i adorace na Svatém Kopečku
Výbor Matice svatokopecké pořádá od 
17. do 20. srpna Sousedské slavnosti 
a Adorační dny. 

Sousedská slavnost nabídne mši sva-
tou, odpoledne pak aktivity a divadlo pro 
děti, lesní pedagogiku nebo přednášku 
o blahoslaveném Carlo Acutisovi. Při-
praven je také kytarový recitál Petra M. 
Lutky, který spolupracoval s Jaroslavem 
Hutkou a skupinou Šafrán. 

Úvodní část programu bude věnována 
vzpomínce známého knihovníka, bibliofi-
la, znalce regionální historie, laureáta 

Ceny města Olomouce a zasloužilého 
jednatele Matice svatokopecké Bohu-
slava Smejkala, od jehož narození letos 
uplynulo sto let. V bazilice pak vystoupí 
soubor Ensemble Amacord. Tradičně bu-
dou probíhat i prohlídky poutního areálu. 

Zájemci se mohou také zapojit do 
soutěže o nejlepší moučník. Soused-
skou slavnost finančně podpořila Komise 
městské části Svatý Kopeček. Partnery 
této akce jsou Římskokatolická farnost 
Svatý Kopeček u Olomouce a Arcibiskup-
ské lesy a statky Olomouc.

V neděli bude hlavním hostem Adorač-
ních dnů nový biskupský vikář pro evan-
gelizaci Zdeněk Stodůlka. Kromě mše 
svaté, jejíž bude hlavním celebrantem, 
bude možné se s ním setkat i v rámci be-
sedy, která se zaměří na téma evange-
lizace v olomoucké arcidiecézi. Nedělní 
program završí přednáška Poutní provoz 
na Svatém Kopečku v 17. a 18. století, 
které se zhostí historička Jana Oppelto-
vá z katedry historie Univerzity Palac-
kého. 

Duchovního doprovázení se v dal-
ších dnech ujali olomoučtí bratři kar-
melitáni.   ise

Sousedská slavnost na Tabuláku 
se soutěží o nejlepší buchtu
Komise městské části Tabulový Vrch pořádá letošní sousedskou 
slavnost v sobotu 10. srpna v Parku Malého prince. 

„Pro děti jsou nachystána zábavná stanoviště, skákací hrad, 
hasičská pěna nebo zdvižná plošina, dospělí si mohou užít 
street art festival, vybrané místní pochoutky nebo si zazpívat 
u opékání špekáčků,“ naznačil předseda komise Lukáš Krbeček.

Letošní novinkou je soutěž o nejlepší buchtu. Sladké výtvory 
přineste do 16:00 a soutěžte o titul nejlepšího pekaře! Vyhlá-
šení vítězů proběhne v 17:00. Program plný zábavy začíná už ve 
dvě hodiny odpoledne.   ise
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OLOMOUC ZMĚNILA BYTOVOU POLITIKU.   
CHCE JI TRANSPARENTNÍ A VYVÁŽENOU 

TÉMA

Olomouc začátkem letošního roku změnila bytovou politiku. 
Radnice si od těchto změn slibovala hlavně účelnější naklá-
dání s městským bytovým fondem. Nový systém má být také 
transparentní a vyvážený.

LENKA JEDLIČKOVÁ

Jak se tyto změny osvědčily?
Město disponuje bytovým fondem čítajícím na 1500 bytů. Z něj 
se každoročně uvolní zhruba pět desítek bytů. A právě ty radni-
ce nově rozděluje do několika kategorií podle toho, pro kte-
ré nájemníky budou nejvhodnější. Část jde do elektronických 
aukcí nájmu, část nabízí město mladým rodinám jako starto-
vací byty a poslední část je nabízena jako sociální byty. „Lépe 
tak cílíme na potřeby jednotlivých skupin obyvatel. Zároveň 
udržujeme rovnováhu ve financích – část bytů městu vydělá-
vá, na druhé straně je tu podporované bydlení s nízkými nájmy 
pro ty, kteří si nemohou dovolit platit tržní nájemné,“ vysvětlila 
náměstkyně primátora Kateřina Dobrozemská. Pro úplnost do-
dejme, že kromě těchto 1500 bytů je tu dalších 650 bytů pro se-
niory a zdravotně postižené, u kterých se v zásadě nic nemění.

Je to změna k lepšímu oproti dřívějšímu stavu, kdy byly 
všechny byty nabízeny za zvýhodněné ceny, žádost o městský 
byt si mohl podat každý občan Olomouce a přidělování bytů 
nemělo jasně daná pravidla.

Elektronické aukce jsou transparentnější
Pokud jde o ziskovou část bytového fondu, která přináší do roz-
počtu více peněz, dnes už jsou městské byty nabízeny výhradně 
formou elektronické aukce nájemného. Ty město vypisuje zhruba 
jednou za měsíc. Pro zájemce platí celkem přísná pravidla – nesmí 
mít žádné dluhy vůči městu nebo jeho organizacím ani žádné pro-
blémy s nájmem městského bytu v minulosti. Dražitel navíc musí 
dražit sám pro sebe, to znamená, že v bytě pak musí sám bydlet. 

„Nájemné se draží na pět let a tento způsob nabídky bydle-
ní považujeme za transparentní a nejjednodušší. Vyvolávací 
výše nájemného je zpravidla 150 korun za metr čtvereční mě-
síčně, což je mnohem méně než komerční pronájmy ve městě. 
Navíc je tu jistota, že pokud řádně platíte, tak vás z bytu nikdo 

nevystěhuje,“ dodala náměstkyně. O městské byty je zájem, 
v prvních dvou aukcích se dosažená výše nájemného nakonec 
dostala na úroveň tržního nájemného. 

Startovací byty pro mladé
Jedná se o podporované bydlení pro mladé rodiny a páry. Měs-
to chce takto pomoci mladým lidem, kteří sice vydělávají, chtějí 
se osamostatnit, ale nemají tak vysoké příjmy, aby si mohli do-
volit běžné komerční bydlení. Pro letošní rok tak město zatím 
uvolnilo šest bytů, které nabízí jako startovací právě pro mladé. 
O tyto byty mohou žádat páry, které dohromady nepřesahují 
65 let, neberou více než 1,5 násobek průměrné mzdy, zároveň 
jsou oba nejméně půl roku před podáním žádosti ekonomicky 
aktivní a nemají vůči městu dluhy. Z přijatých žádostí jsou nako-
nec budoucí nájemníci vylosováni. 
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Sociální byty pro lidi v nouzi
Podmínky pro získání městského sociálního bytu jsou jed-
noduché. Stačí, aby byl žadatel obyvatelem Olomouce a byl 
v bytové nouzi. „Může to být buď člověk v azylovém domě, 
na ubytovně, ale taky třeba v přelidněném nebo jinak ne-
vyhovujícím bytě. To pracovníci zjišťují mapováním žadate-
lovy životní situace,“ vysvětlila vedoucí oddělení podpory 
bydlení olomouckého magistrátu Dagmar Říhová. O tom, 
komu bude konkrétní byt nakonec přidělen, rozhoduje 
městská rada. 

Kontaktní místo pro bydlení
Veškerou agendu jednání s osobami v bytové nouzi, vede-
ní pořadníku a výběr vhodných žadatelů vede Kontaktní 
místo pro bydlení. To bylo zřízeno v lednu letošního roku. 
Za tu dobu už ho kontaktovalo téměř tři sta lidí, přijalo na 
185 žádostí o sociální bydlení a ubytovat se podařilo zatím 
devět z nich. 

Olomoučané přicházejí s nejrůznějšími požadavky. „Ře-
šíme vše od jednorázové podpory, až po tu dlouhodobou 
lidem, kteří jsou už zabydlení v městských bytech. Jedním 
z nejčastějších témat jsou dluhy. Pokud nejsme schopni 
konkrétně pomoci, odkazujeme klienty na další služby, na-
příklad sociální či právní poradny,“ uvedla Dagmar Říhová. 
Chodí staří, mladí i celé rodiny ze všech sociálních vrstev. 

Sociální pracovníci se shodují, že by se lidé neměli bát nebo 
ostýchat říct si o pomoc. „Vždy je lepší přijít včas, protože po-
kud se situace s bydlením zvrtne, je potom hůř řešitelná. Nikoho 
do ničeho netlačíme, naším úkolem je podat informace, a to 
i anonymně, případně nabídnout pomoc, pokud o ni člověk po-
žádá,“ doplnila Říhová. Na první návštěvu kontaktního místa 
není nutné nic přinést. Co je potřeba doložit, řeknou zájemcům 
sociální pracovníci. 

„V průběhu letošního roku ověřujeme, jak velké změny 
v bytové politice fungují, takže je možné, že se podmínky pro 
žadatele budou upravovat, doporučujeme proto sledovat naše 
webové stránky,“ upozornila náměstkyně Dobrozemská.

POMÁHÁM S DLUHY, SAMOTOU I SOUSEDSKÝMI 
VZTAHY, ŘÍKÁ TERÉNNÍ PRACOVNÍK
„Přináší to existenční jistoty. Když máte domov, máte 
kam jít. To je základ,“ svěřuje se Olomoučan střední-
ho věku, který přišel o bydlení v nájmu a v posledních 
letech bydlel v azylovém domě. Díky změnám v bytové 
politice města se mu podařilo získat nájem v jednom ze 
sociálních bytů, v což už prý ani nedoufal. 

Ani tak ale všechny jeho problémy neskončily a po-
máhat mu je překonat se snaží terénní pracovník Jan 
Pospíšilík z Kontaktního místa pro bydlení v Olomouci. 
Ten poskytuje každodenně podporu lidem, kteří se za-
bydlují v městských sociálních bytech. 

„Co jsou schopni si zajistit sami, necháváme na 
nich. Řešíme jen to, s čím potřebují pomoci. A to může 
být od zajištění brigády nebo kauce na získaný byt 
přes podpis smlouvy až po například nastavení trva-
lého příkazu v bance,“ vylíčil Pospíšilík. Podle něj věci, 
které mnohdy považujeme za zcela běžné, mohou být 
pro někoho neřešitelné. „Například člověk, který by-
dlel v azylovém domě a čerpal dávku hmotné nouze, 
která šla přímo na účet provozovatele, neví, jak platit 
nájem, nebo neví, kde se platí elektřina. Proto je na 
získání sociálního bytu vždy navázaná podpora terén-
ního pracovníka,“ popsal. 

Na tuto práci nemá žádný mustr, ke každému člo-
věku, kterému pomáhá zorientovat se v novém světě, 
přistupuje individuálně. Některé věci do tabulek ani 
nenapasujete. Například samotu. „Když byl někdo zvyk-
lý žít na ubytovnách, pořád se pohyboval mezi lidmi. 
A pak se mu splní sen o samostatném bydlení. Jenže 
je taky najednou sám. Někdo tu změnu nese hůř, a to 
bez ohledu na věk.“ A tak terénní pracovníci řeší kromě 
financí i takové věci, jako jsou volnočasové aktivity, 
pomoc s navázáním kontaktů nebo vylepšení soused-
ských vztahů. Sám ale přiznává, že některé situace za-
tím řešení nemají. „Bydlet na ubytovně je z finančního 
hlediska spíš nevýhodné. Ale na druhou stranu to čas-
tokrát není volba těch lidí, spíš se nemůžou do běžného 
bytu dostat. Takže například i dobře vydělávající pár 
nesežene bydlení jen proto, se potýkají s předsudky,“ 
konstatoval Jan Pospíšilík. Městských bytů se tento pro-
blém netýká. „U těch komerčních je v budoucnu v plá-
nu založení garančního fondu, který by soukromým 
majitelům dával garance, pokud ubytují lidi v nějakých 
složitějších situacích.“ 

KAM SE OBRÁTIT S ŽÁDOSTÍ O POMOC S BYDLENÍM
Kontaktní místo pro bydlení
Dolní náměstí 8
Otevřeno v pondělí a ve středu, 
vždy od 8 do 12 a od 13 do 17 hodin
kmb@olomouc.eu
604 272 118

Informace o elektronických aukcích a startovacích by-
tech, včetně termínů prohlídek a podmínkách žádostí, 
jsou na www.sno.cz.
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Jak vnímáte současné změny v městské bytové politice? Jsou 
podle vás adekvátní?

 VÁCLAV KRYL 

 MARTIN JIROTKA 

 MATOUŠ PELIKÁN 

 JAN ŽŮREK 

 LUKÁŠ KRBEČEK 

 EVA MACHOVÁ 

 ANO 2011 

 SPD A TRIKOLORA 

 SPOLU 

 PROOLOMOUC A PIRÁTI 

 SPOLEČNĚ 

 STAN A ZELENÍ 

Problematice bydlení se věnuji více jak 25 let a třetí volební 
období jako člen i předseda bytové komise. Současné změny 
vnímám jako nový trend s cílem rozšíření městského bytového 
fondu a adresnější využití toho stávajícího. Nová pravidla v měst-
ské bytové politice, na kterých jsem se také podílel, vnímám jako 
transparentnější, spravedlivější a více adresné potřebným žada-
telům, kteří se ocitají v bytové nouzi. Pozitivním přínosem je též 
zavedení elektronické aukce nájemného a plánovaná výstavba 
nových městských bytů.

Olomouc vlastní 1520 bytů, z čehož více jak polovina jsou byty 
zvláštního určení, převážně pro seniory. Zbytek jsou běžné byty. 
Snahou vedení města je rozšířit portfolio městského bytového 
fondu a to vítáme. Nejsem si ale jist, že aukce uvolněných bytů 
přinese občanům města větší možnost nájemního bydlení. Stále 
platí to, že cenová dostupnost vlastního bydlení je pro mnohé 
mladé rodiny neřešitelná a zbývá jim pouze možnost nájemního 
bydlení. A pravděpodobnost získání nájmu v městském bytě zů-
stává velmi malá.

Myslíte skokové zdražení nájemného v městských bytech 
o 20 %? Zavedení elektronických aukcí nájemného, kde zvítězí, 
kdo dá víc? Losování startovacích bytů pro mladé páry/rodiny? 
Nebo plán postupně rozptýlit sociální byty z domu Holická 
51 do běžného bytového fondu? Primární záměr zmodernizovat 
městskou bytovou politiku je určitě správný a reforma potřebná. 
S hodnocením, jak se jej podařilo realizovat a zda jde o změny 
k lepšímu, bych ještě nějaký čas počkal. Mrzí mě však, že se jen 
velmi pomalu posouvá výstavba nových bytů.

Změna systému nakládání s byty byla potřeba. Město historicky 
rozprodalo výraznou část bytového fondu, fakticky se tak by-
tová politika začíná realizovat od nuly. Členění bytového fondu 
na sociální byty a ty, které jdou do aukce, jsou dílčím krokem, 
podstatné je také nastartování kontaktního místa pro bydlení 
a v neposlední řadě i změny na celostátní úrovni v souvislosti se 
změnami legislativy i uvolněním prostředků z evropských dotací 
na budování bytových fondů měst a obcí.

Bytová politika byla v Olomouci dlouhodobě zanedbané téma. 
Nájemné v městských domech, které předchozí garnitury neroz-
prodaly, zůstalo od roku 2019 neměnné. V režimu běžného by-
dlení byly byty zhruba na polovině tržních nájmů. Jelikož zákon 
umožňuje zvednout nájemné maximálně o 20 procent v souhrnu 
tří let, rozdíl budeme snižovat jen pomalu. Proto velmi kvituji za-
vedení elektronických aukcí – hned u prvních bytů nabídli obča-
né o 50 procent víc, než je městská sazba. Tyto prostředky může 
SNO použít pro další opravy a rozšiřování bytového fondu.

Změny v městské bytové politice jsou od letošního roku zřetel-
né pro nájemníky městských bytů (zvýšení nájemného) a pro Ty, 
kteří byt hledají (mají i další možnosti). Na vyhodnocení dopadu 
změn je brzy. Město hledalo kompromisy, jak v současné situa-
ci pomoci některým skupinám lidí v bytové nouzi, protože nemá 
k dispozici dostatek bytů pro naplnění bytových potřeb všech 
zájemců. Určitě ale velmi pozitivně hodnotím možnost poraden-
ství pro veřejnost v novém kontaktním místě na Dolním náměstí, 
kterou mohou využít všichni občané.
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Rozpálený červenec máme za sebou, podle meteorologů nás 
čeká možná ještě horší srpen, a dokonce až do konce roku prý 
budeme dál překonávat teplotní rekordy. Nechám bez komen-
táře a hlubších úvah, zda se opravdu mění klima, nebo je pro-
stě jenom parné léto. Na radnici ale s jistou dávkou nervozity 
sledujeme vládou přijímané návrhy tzv. českého Green Dealu, 
tedy souboru opatření pro naplnění evropských klimatických 
cílů. Obavy z jeho dopadu na své rozpočty nemají jen občané 
nebo firmy, ale i radnice, které budou muset vynaložit nemalé 
prostředky na naplnění vládou stanovených cílů. 

Prokousat se více než osmi stovkami stran navržených opat-
ření a přenést je do strategických dokumentů našeho města 
zabere nějaký čas. Přestože samotné dokumenty ještě nebyly 
přijaty, už se na mě obracejí novináři, co na to říkám. Protože 
se v politice už nějaký ten pátek pohybuji, vystačím si se slovy 
Woodyho  Alena: „Pokud chcete rozesmát Boha, řekněte mu 
o svých plánech.“ 

Vnímám odpovědnost za stav životního prostředí v našem 
městě, sám jsem před pár lety podepsal evropský pakt starostů 
a primátorů za klima a předložil zastupitelstvu strategii k jeho 
naplnění. Jen mám pocit, že to s tou evropskou iniciativou opět 
malinko přeháníme a nakonec zase budeme pracně vymýšlet 
zdůvodnění, proč nám ty letní plány nevyšly. Snad se podaří 
teď, uprostřed žní, vládě zatáhnout za opratě a česká cesta nás 
nevyklopí někam do příkopů ekonomického světa. 

Jinak ale jsem milovník horkých letních dnů, kdy s man-
želkou naženeme na zahradě děti do nafukovacího bazénku 
nebo je necháme běhat pod sprškou zahradního zavlažovače. 
Mám rád atmosféru letních večerů, kdy sklenka dobrého vína 
a čerstvého ovoce dokáží uprostřed Moravy navodit kouzlo 
Středozemí, ale co je moc, to je moc. 

Vedra na náměstí opět probouzí diskuse Olomoučanů nad 
chybějícími stromy, které současné architektonické uspořádání 

nepřipouští, stejně jako jeho autor, magistrátní úředníci se 
dohadují s památkáři, jaké mlžítko a zda vůbec lze do měst-
ské památkové rezervace umístit, zatímco v okolních městech 
už návštěvníkům v ulicích slouží k ochlazení. Opět se řeší, zda 
kropení rozpálené dlažby pitnou vodou není pohrdáním nad 
budoucností planety. Vedro do ruda rozpaluje řidiče popojíž-
dějící kolem olomouckých dopravních uzavírek a každý je do-
pravním a stavebním inženýrem, který by to celé stavěl a řídil 
jinak a určitě lépe než celá ta městská rada. Staví a opravuje se 
opět víc a tam, kde to už bylo zapotřebí. Víc v tom nehledejme. 

Tím jsem stručně shrnul události minulého měsíce a do jis-
té míry předestřel i výhled na tento měsíc. Možná, že ho jeho 
řadové číslo „8“ opravdu předurčuje dle numerologických 
výkladů k vyšší karmické zátěži. Koneckonců bylo to právě 
v srpnu roku 1306, kdy byl v Olomouci zavražděn tehdy 16letý 
český král Václav III., v důsledku čehož došlo k vymření rodu 
Přemyslovců. Opět si také připomeneme srpnovou invazi vojsk 
Varšavské smlouvy, která na dlouhá desetiletí uvrhla naše 
město do šedi společenské normalizace a ekonomické stagna-
ce. Vyrovnáváme se s tím dodnes.

Žádná „okurková sezona“ nás na radnici nečeká. Ani v létě 
jste se na svého primátora nepřestali obracet se svými pod-
něty, stížnostmi a nápady. Jsem za to rád a to množství mi 
dává možnost vyhnout se sledování nářků, nadávek a zaruče-
ných rad na sociálních sítích. V mém předchozím zaměstnání 
jsme říkávali, že se vždy najdou Eskymáci, kteří pro obyvatele 
Konga vypracují návod, co dělat za velkých veder. Vůbec ne-
tvrdím, že tak rozsáhlý aparát, jakým je olomoucký magistrát 
s téměř osmi stovkami zaměstnanců, něco ve svých agendách 
nedomyslí, nepokazí nebo zavčas nestihne. Většina takových 
přešlapů má svou objektivní příčinu. Jednou to je v nedosta-
tečné legislativě, podruhé ve složité koordinaci dotčených 
subjektů státu, kraje nebo zhotovitelů, jindy má zkrátka něja-
ký zaměstnanec blbý den. Pokud to je v našich silách, pochy-
bení napravujeme. 

Nenechte si srpen zkazit vedrem, dopravními komplikacemi 
ani lidskou hloupostí a zkuste pro dobrou náladu využít třeba 
některou z nabídek programu Olomouckého (nejen) shakespe-
arovského léta. To na parkán Konviktu opět přivane ty nejlep-
ší divadelní kusy mého oblíbeného Divadla Tramtarie.  Je to 
nejvhodnější způsob, jak divadlu a umělcům popřát k jejich 
20. výročí a poděkovat jim za neúnavné dráždění našich brá-
nic a srdcí dobrou zábavou i tématy k zamyšlení. Vždyť úsměv 
a dobrá nálada jsou známkou vítězství nad osudem.

Mirek Žbánek
primátor  

 DOBRÁ NÁLADA JE  
 ZNÁMKOU VÍTĚZSTVÍ NAD OSUDEM 

  Pohledem primátora 

POHLEDEM PRIMÁTORA / ZPRÁVY

Primátor pokřtil na vernisáži CD 
legendární kapely Bluesmen
Nejnovější album olomoucké skupiny 
Bluesmen pokřtil koncem července pri-
mátor Mirek Žbánek s předsedou Unie 
výtvarných umělců Olomoucka Oldři-
chem Schnablem. Stalo se tak na verni-
sáži kolektivní výstavy unie s názvem 
Ateliéry/24 v Galerii města Olomouce.

„K výtvarníkům máme blízko, jsou to naši 
vrstevníci, takže se známe dlouho. Byl to 
krásný večer,“ zhodnotil křest a setkání je-
den z členů kapely Jaroslav Vraštil.

Album s průřezem šedesátileté tvorby 
skupiny tvoří deset skladeb. Pojmenováno je 
podle jedné z nich Story o velké lásce.   pok
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Problematika sociálního vyloučení je podle náměstkyně primá-
tora Kateřiny Dobrozemské komplexní. Pomoc lidem ohroženým 
chudobou je na radnici jejím hlavním zájmem.
„Zadlužení a bytová situace se od sebe nedají oddělit. Když 
se lidé kvůli dluhům hodně stěhují, dopadá to i na jejich děti 
a jejich školní prospěch,“ uvedla náměstkyně Dobrozemská. 
Podařilo se jí vyjednat memorandum mezi městem a Agentu-
rou pro sociální začleňování. „Agentura je součástí ministerstva 
pro místní rozvoj, které chystá zákon o podpoře bydlení pro 
lidi, kteří jsou v bytové nouzi. Zároveň se tam chystají i mate-
riály pro podporu bytové výstavby, ať už jako dotační tituly, 
nebo metodiky pro obce. Olomouc od Agentury získá mimo jiné 
i expertní konzultace a doporučení toho, co funguje v jiných 
krajských městech.  „U bytové výstavby to znamená i ujasnění si 
dalších plánů – jestli je pro nás výhodnější vykupovat pozemky, 
nebo jak co nejvýhodněji postavit to, co už máme naprojekto-
váno,“ vysvětlila náměstkyně.

Město začne stavět sociální byty?
Rozhodně to nebudou jen sociální byty. Naopak, sociální byty 
budou jenom zlomek toho, co máme v plánu postavit. Na Jan-
ského to bude devět sociálních a dvacet startovacích bytů. 
A v ulici Před Lipami dalších devatenáct bytů dostupného byd-
lení. Tyto byty postavíme také díky dotacím od státu.

Co znamená dostupné bydlení?
Je to bydlení, které není úplně nejlevnější, ale je pod cenou běž-
ného trhu. Prostě výhodné nájemní bydlení. To bude například 
v Hauenschildově paláci na Dolním náměstí, kde vznikne jedna-
dvacet atypických bytů, nechtěli jsme, aby tam byly jen malo-
metrážní. Máme už stavební povolení a soutěžíme realizátora 
stavby, který se nezalekne všech požadavků památkářů.  Víme, 
že v přízemí zůstane Hanácká restaurace, v dalších patrech pak 
budou různě velké byty. Myslím si, že to bude zajímavé bydlení.

Kdy budou tyto byty k dispozici?
Do výběrového řízení se přihlásily tři stavební firmy, i když to 
nebude kvůli památkové ochraně zrovna jednoduchá rekon-
strukce. Začít by se mělo ještě letos na podzim a nejméně rok 
se bude stavět. 

Prý je o ty byty zájem už teď. Jak se budou vybírat nájemci?
Hauenschildův palác opravujeme za vlastní peníze, bez dotací 
a v nejvyšší kvalitě. Včetně nového výtahu ve dvoře. O výběru 
nájemců ještě budeme jednat – nejspíš půjde o startovací byty 
pro mladé rodiny, možná půjde část bytů do aukce nájemného.

Aukce nájmu jsou takovou naší novinkou…
První aukce byla na konci května, takže se pořád ještě učíme. 
Vypsali jsme zatím aukce na nájem tří bytů, historicky první byl 
byt na Žižkově náměstí. Ale je to všechno hodně čerstvé, všem 
zájemcům se to musí dobře vysvětlit, musí je někdo provázet 
celým procesem, aby doložili všechno, co mají, aby pak neuvízli 
někde napůl cesty s registrací. Samotná dražba pak ale šla dob-
ře, bez komplikací a vlastně plní to, co má. Věřím, že do konce 
roku už půjde všechno hladce. Během letošního roku ověřuje-
me, jak velké změny v bytové politice fungují, takže je možné, 
že se podmínky pro žadatele budou upravovat, proto doporuču-
jeme také sledovat naše webové stránky.

Kolik je městských bytů?
Zhruba dva tisíce, což jsou asi tři procenta všech bytů v Olo-
mouci. Ideální podle zkušeností z jiných měst je dobré mít 
aspoň deset procent bytového fondu. S tím by nám případně 
mohlo pomoct i založení městské nájemní agentury, která by 
vtáhla do spolupráce vlastníky soukromých bytů. 

Jak by fungovala?
Část majitelů bytů se nechce o nájemníky starat. Pokud by 
ale garantem byla obec, tak předpokládáme, že část těch 
vlastníků své byty nabídne. Nebyly by to byty pro lidi z azy-
lových domů, ale spíše pro Olomoučany s potřebou bydlení 
třeba po rozvodu nebo odchodu od rodičů. Jindy jsou zase 
problémem při hledání nájmu malé děti. Když přijdou do re-
alitky, musí mít de facto odložených aspoň sedmdesát tisíc. 
Přitom se jedná o normálně pracující lidi, kteří nemají dluhy 
ani jiné potíže.

Když jsme u těch dětí, tak Olomouc má pro své děti speciální 
fond, budou se v něm ještě letos rozdělovat peníze?
Ano, rozdali jsme asi jeden a půl milionu korun, ale ještě teď 
v srpnu budeme vypisovat druhou výzvu, aby lidé, kteří jsou 
oprávněni k čerpání, měli peníze na aktivity svých dětí v novém 
školním roce. Na jednoho žadatele je to pět tisíc korun, ve vý-
jimečných případech až deset tisíc. A mohou žádat i ti, kteří už 
peníze dostali v první výzvě.

Na co přesně jsou peníze určeny?
Většinou na mimoškolní aktivity. Na zájmové a sportovní krouž-
ky, je jedno, jestli to jsou koně nebo balet, jsou to peníze na 
lyžák, adapťák, na školu v přírodě. Důležité je, aby to dítě nevy-
padlo ze společných aktivit a školního kolektivu, aby nesedělo 
celý rok doma jenom proto, že rodičům na to nezbývají peníze.

Funguje to i v jiných městech?
Nevím, neviděla jsem to. Někde se podporují děti plošně pro-
střednictvím voucherů v hodnotě několika stovek, ale já vidím 
smysl v tom, že takhle dostanou peníze ti skutečně nejpotřeb-
nější. Cestou těch školních aktivit dostaneme děti i do nějaké 
psychické pohody a nemusíme je později potkávat na sociálce, 
nemusejí je potom mít v péči kurátoři. Tyto aktivity jsou nejlep-
ší prevencí a podporují duševní rozvoj dětí. Já se snažím, aby ty 
věci dávaly smysl v dlouhodobém horizontu.   Pavel Konečný

 „VĚCI MUSÍ DÁVAT SMYSL  
 V DLOUHODOBÉM HORIZONTU“ 

Kateřina Dobrozemská 
náměstkyně primátora 
Kompetence: odbor sociálních věcí a bytová politika.

ROZHOVOR
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Živé sekačky pracují pro Technické služby v Topolanech
Technické služby města Olomouce si 
pronajímají ovce od soukromého země-
dělce v Topolanech. Spásají obtížně pří-
stupné městské pozemky a sady. 

Novinku v podobě změny ve smlouvě 
k údržbě městské zeleně schválili radní. 
Stojí v ní, že Technické služby jsou opráv-
něny prostřednictvím subdodavatele 
provádět v plochách biocenter místo me-
chanizovaných sečí přírodě blízký způsob 
likvidace bylinotravních porostů pomocí 
hospodářských zvířat – zejména ovcí. 
„Je to kvůli členitosti a odlehlosti terénu. 
Musím přiznat, že i když je používáme po-
prvé, ovce se nám osvědčily,“ prohlásil ře-
ditel Technických služeb města Olomouce 
Pavel Dostál. V tu chvíli stál u elektrického 
ohradníku a sledoval osm ovcí a beranů. 
Práce ve svahu za polní cestou jim na metr 
vysoké trávě trvala asi týden. 

Pastva se na dvouhektarovém po-
zemku postupně posouvá výš a do sadu. 
O ovce se stará Alena Koutková. „Denně 
to jsou nejméně dvě hodiny ráno a dvě 
večer. K tomu sem musím ještě kolikrát 
i přes den,“ popsala farmářka. Krom toho, 
že na ovce dohlíží, musí jim přestavo-
vat elektrické zábrany a večer je sehnat 
na nocleh do ohrady. A občas se také 

postarat o dorážející psy, pokud je lidé 
venčí na volno. „Ohradníky každý den 
sundáváme i kvůli zvěři. Každé ráno sta-
víme sítě znovu,“ doplnila.

Stádo podle Koutkové není nijak 
vybíravé. „Sežerou všechno i kopři-
vy nebo keře, ale hodně jim chutnají 
kakosty,“ ukazuje. Alternativní způsob 
údržby travnaté plochy v Topolanech je 
sjednán na dva roky a po vyhodnocení 
může být rozhodnuto o případném pro-
dloužení.  Každopádně louka zůstane 
v přírodním stavu. 

„Sekat to tady jednou za rok traktorem 
nebo mulčovat se dalo jen obtížně. A pro 
složení travin to nebyl nejšetrnější způ-
sob,“ naznačil ředitel Dostál. Obtížná 
byla i údržba keři zarostlého svahu, jenž 
slouží v zimě jako sáňkářská dráha. „Je to 
tady jediný kopeček široko daleko,“ vy-
světlila Alena Koutková, která je zároveň 
předsedkyní Spolku pro krajinu starající-
ho se o okolí Topolan.

Nezvyklý způsob péče o městskou 
zeleň nyní zvažují Technické služby i v ji-
ných částech města.   pok

Kvalitu vod hlídá v teplém počasí magistrát i hygiena
Pracovníci odboru životního prostředí 
i olomoučtí rybáři sledují průběh počasí, 
vývoj průtoku v říčním systému Moravy 
v Olomouci i situaci v uzavřených vodách. 

„Důvodem je sledování případného 
deficitu kyslíku ve vodě, aby mohla být 
včas přijata potřebná opatření. Čím vyšší 
teploty jsou, tím horší je rozpustnost kys-
líku ve vodě a naopak roste jeho spotře-
ba rybami a vodními živočichy,“ vysvětlil 
vedoucí odboru životního prostředí olo-
mouckého magistrátu Petr Loyka.

Stav, kdy nastane kritická situace po 
období teplotních rekordů a tropických 
nocí, se začíná opakovat. Když se k tomu 
přidají vydatné lokální srážky, které 
se často ohřejí na velkých zpevněných 
plochách, spláchnou z nich nečistoty 
a následně vypláchnou teplou vodou 
i kanály, je problém umocněn.

„Zejména v případě menších toků 
je po vydatném dešti množství ohřáté 
a znečištěné vody často větší než aktu-
ální průtok,“ potvrdil Loyka. Spoléhat 

přitom nelze na záchranný odlov ryb, 
protože často není k dispozici vhodná ná-
hradní lokalita k jejich přemístění. 

V uzavřených vodách je právě kvalita 
vody a celková situace zatím uspokojivá. 
Je to dáno i tím, že jde o jámy po těžbě 
štěrkopísku, které nemají na rozdíl od 
vodních nádrží přítok obsahující často 
nevyčištěné odpadní vody plné fosforu, 
jenž je hlavní živinou pro sinice, a jsou 
stabilním prostředím. „Ale i zde jsme 
obezřetní, protože není rozhodující, kolik 
je kyslíku ve vodě přes den, zásadní je, 
kolik jej tam zůstane v noci, kdy vše živé 
ve vodě kyslík spotřebovává,“ uvedl ve-
doucí Loyka.

Z hlediska koupání je voda v přírodní 
nádrži Poděbrady pravidelně kontrolová-
na krajskou hygienickou stanicí. Poslední 
měření z odběrného místa Plané Loučky 
má na stupnici číslo 1. Voda je tedy nezá-
vadná, s nízkou pravděpodobností vzniku 
zdravotních problémů při vodní rekreaci 
s vyhovujícími smyslově postižitelnými 
vlastnostmi. Další měření se uskuteční na 
počátku srpna.   pok
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Rozloučení  
s prázdninami

úterý

27.
srpen 2024

13:00–17:30 hod.

Horní náměstí, Olomouc

Program
  soutěže pro děti s hasičskou a policejní 
tématikou (od 13:00 – 16:00 hodin)
  ukázka hasičské a policejní techniky
  laserová střelnice, simulátory
  ukázka hašení
  skákací atrakce
  malování na obličej
  hasičská pěna pro děti  
(za příznivého počasí)

  tvorba odznáčků
  speciální dráha pro elektro-koloběžky
  aktivity zaměřené na zvýšení bezpečnosti 
v silničním provozu

  soutěž v požárním útoku jednotek 
dobrovolných hasičů města Olomouce

Soutěže pro děti zajišťují dobrovolní hasiči města 
Olomouce, Městská policie Olomouc  
a HZS Olomouckého kraje. Změna programu vyhrazena.

Záštitu nad akcí převzal primátor statutárního města Olomouce Miroslav Žbánek.
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Rozloučení  
s prázdninami

úterý

27.
srpen 2024

13:00–17:30 hod.

Horní náměstí, Olomouc

Program
  soutěže pro děti s hasičskou a policejní 
tématikou (od 13:00 – 16:00 hodin)

  ukázka hasičské a policejní techniky
  laserová střelnice, simulátory
  ukázka hašení
  skákací atrakce
  malování na obličej
  hasičská pěna pro děti  
(za příznivého počasí)

  tvorba odznáčků
  speciální dráha pro elektro-koloběžky
  aktivity zaměřené na zvýšení bezpečnosti 
v silničním provozu

  soutěž v požárním útoku jednotek 
dobrovolných hasičů města Olomouce

Soutěže pro děti zajišťují dobrovolní hasiči města 
Olomouce, Městská policie Olomouc  
a HZS Olomouckého kraje. Změna programu vyhrazena.

Záštitu nad akcí převzal primátor statutárního města Olomouce Miroslav Žbánek.

Nástroje k řešení problematických lokalit jsou omezené 
Na sociálních sítích se v posledních 
dnech objevila řada příspěvků o lidech 
bez domova, kteří posedávají na nejrůz-
nějších místech ve městě. Už samotná 
jejich přítomnost obyvatele Olomouce 
obtěžuje. 

Se stejnými podněty se Olomoučané 
obracejí pravidelně nejen na městskou 
policii, ale také na vedení města. Pri-
mátor Olomouce proto svolal pracovní 
skupinu složenou ze zástupců sociální-
ho odboru, policie, strážníků a nezisko-
vých organizací, které mají tuto oblast 
na starosti. Z výsledku jednání vyply-
nulo, že situace není oproti předchozím 
letům v ničem mimořádná a že existu-
je jen málo nástrojů, jak ji řešit. Každé 
léto se ke skupinkám místních přidávají 
pendleři.

„Víme, že problémové skupinky lidí, 
ať už z Brněnska, nebo Ostravska, berou 
Olomouc jako průjezdní město. Vystu-
pují tady, sdružují se. Snažíme se je mít 
pod kontrolou republikové nebo městské 
policie. Ale nelze se jich zbavit, proto-
že když se nedopouští vyloženě proti-
právního jednání, nic nám neumožňuje 
je z města vytěsnit. Musíme vycházet 
z platné legislativy,“ vysvětlil primátor 
Mirek Žbánek. 

Spolupráce sociálního odboru magis-
trátu s městskou i republikovou policií, 
stejně jako Charity, Společnosti Podané 
ruce a dalších neziskových organizací 
podle primátora funguje na výbornou. 
„Z naší strany probíhá koordinace, jinak 
si předávají podněty a informace mezi 
sebou a většinou postupují v řešení pro-
blémových případů společně,“ ujistil pri-
mátor Žbánek.

Problémových osob je menšina
„Situace je opravdu dlouhodobě stabilní. 
Ačkoli u lidí bez domova řešíme přede-
vším zimní období, také v létě jim všech-
ny organizace aktivně nabízejí své služby 

a pomoc. Někteří z nich o ně ale nestojí,“ 
komentovala situaci náměstkyně pri-
mátora Kateřina Dobrozemská. Podle ní 
bývalo dříve na ulici přes 400 lidí, dnes 
můžeme mluvit o čísle polovičním. Vy-
loženě problémových je z toho jen malá 
skupina osob. 

„Charita Olomouc například provozu-
je šedesát lůžek pro seniory, kteří byli na 
ulici i s vážnými zdravotními či duševními 
obtížemi. Dalších osm desítek lidí je v po-
řadníku,“ dodala náměstkyně.

Nejčastěji se lidé bez domova sdružují 
v přednádražním prostoru a v okolních uli-
cích Kosmonautů a Masarykova, ale také 
ve zdemolovaném objektu u Klášterního 
Hradiska, v Blanické ulici či na Lazcích ko-
lem prodejny Lazenka. Squaty v objektech, 
o které se jejich majitelé nestarají a ne-
chávají je chátrat, je těžké zrušit. Město se 
snaží tyto majitele kontaktovat a domluvit 
se s nimi na dalším postupu.

Situace není mimořádná
Ani podle zástupců policie není situace 
v letošním roce v ničem mimořádná. „Le-
tos mámě těchto případů podle statistik 
naopak méně než v předchozích letech,“ 
potvrdil zástupce ředitele Městské po-
licie Olomouc Tomáš Musil.  Například 
v Jeremenkově loni během prvního polo-
letí zaznamenali strážníci 178 přestupků 
proti veřejnému pořádku, zatímco letos 
jich za stejné období evidují 111. „Přesto 
na oznámení občanů kvůli výskytu osob 
bez domova vyjíždíme každý den. My ov-
šem můžeme řešit pouze protiprávní jed-
nání, nikoli sociální status. Pokud se tedy 
tito lidé nedopouštějí ničeho v rozporu 
se zákonem či vyhláškami, nemáme je za 
co postihovat,“ dodal Musil.

Vyhláškami se reguluje zákaz kon-
zumace alkoholu v určitých lokalitách 
a narušování veřejného pořádku. Inkrimi-
nované lokality tak pravidelně navštěvují 
hlídky strážníků a jsou na ně zaměřeny 
také kamery.

Nové příbytky hlaste Charitě
Stejnost situace potvrdili i terénní pra-
covníci Charity Olomouc. „Nárůst klientů 
nepozorujeme, situace je stejná jako 
v předchozích letech, dokonce se často 
jedná i o stejné lidi,“ podotkla koordiná-
torka terénního programu Charity Olo-
mouc Beata Vrabček. Podle ní a jejích 
kolegů naopak každý rok lidí bez domo-
va, kteří využívají služeb Charity, ubývá. 
Podle ní je věkový průměr těchto osob 
zhruba čtyřicet let, přičemž řada z těch, 
kteří se dřív pohybovali například v před-
nádražním prostoru, je už umístěna v po-
bytových službách. 

Terénní pracovníci uvítají informace 
občanů, pokud se někde ve městě ob-
jeví nové náznaky bivakování, protože 
mohou obyvatele těchto provizorních 
příbytků oslovit a přesměrovat je do so-
ciálních služeb.   jed

Memorandum pomůže Olomouci s řešením bydlení   
Město Olomouc uzavřelo memorandum 
s Agenturou pro sociální začleňování z mi-
nisterstva pro místní rozvoj. Město tak zís-
ká bezplatný poradenský servis, možnost 
konzultací  a příklady dobré praxe, které se 
osvědčily v mnoha obcích i městech.

„Naším prvním přikázáním je nevstu-
povat do kompetencí samosprávy. Dělá-
me jen to, co samospráva poptává,“ ujistil 

za Agenturu pro sociální začleňování Jan 
Mochťák. 

Podle náměstkyně primátora dostane 
město od Agentury pro sociální začleňo-
vání expertní konzultace, které tak nemusí 
shánět jinde nebo objíždět všechna školení. 
„Získáváme tím servis i jistotu toho, že naše 
plánované aktivity jsou již někde vyzkouše-
né,“ ujistila náměstkyně Dobrozemská.

Memorandum se týká spolupráce na 
zvyšování dostupnosti bydlení pro 
osoby v bytové nouzi, prevence vzniku 
sociálně vyloučených lokalit a lepší plá-
nování dostupnosti sociálních služeb. 
Uzavřeno je na dobu neurčitou a ne-
vyplývají z něj žádné finanční závaz-
ky. S uzavřením memoranda souhlasila 
městská rada.   pok

KONTAKTY NA SOCIÁLNÍ POMOC
Charita Olomouc
Nízkoprahové denní centrum
Wurmova 5
Kancelář: 731 626 072
Terénní pracovník: 737 356 462
ndc@olomouc.charita.cz

Informační centrum odboru sociál-
ních věcí magistrátu
Štursova 1
Telefon: 585 562 406

Městská policie Olomouc
Kateřinská 23
Tísňová linka: 156
Operační středisko / stálá služba: 
585 209 540

Společnost Podané ruce
Sokolská 48
Telefon: 778 411 689
kcentrum.olomouc@podaneruce.cz
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Tématem konference o rodinné politice 
bude komunikace v rodinách 
Na čtvrtek 24. října je naplánována další 
konference o rodinné politice statutární-
ho města Olomouce, už desátá v pořadí. 
V sále městského zastupitelstva se se-
jdou jako přednášející odborníci na téma 
mezilidské komunikace v rodinách a po-
dají účastníkům z řad odborné veřejnosti 
a dalším zájemcům fundovaný pohled na 
to, jak a o čem spolu v současné době na-
vzájem komunikují rodiče, prarodiče, děti 
a další členové rodin a také jaké nástroje 
k tomu používají.

Program konference slibuje pohle-
dy na téma komunikace v rodinách jak 
po stránce sociálních vztahů, psycho-
logie i z hlediska využití moderní tech-
niky. Své příspěvky přednesou zástupci 

Výzkumného ústavu práce a sociálních 
věcí, Univerzity Palackého v Olomou-
ci, poskytovatelů sociálních a příbuz-
ných služeb pro rodinu a přislíbena 
je i účast odborníků z brněnského 
magistrátu a také z finského Tampere, 
s nímž město Olomouc pojí dlouhodo-
bé partnerství. 

Konference proběhne pod záštitou ná-
městkyně primátora statutárního města 
Olomouce Kateřiny Dobrozemské. Kromě 
odborného programu je v průběhu kon-
ference zajištěn i program doprovodný, 
pestré občerstvení a možnost pohlídání 
dětí účastníků. Podrobnosti k programu 
a přihlášení na konferenci budou dostup-
né na prorodinu.olomouc.eu.   mmo

Běh s Klokanem spojuje generace 
V neděli 8. září se podevatenácté usku-
teční Běh s Klokanem. Organizátoři če-
kají na startu účast dětí i jejich rodičů. 
Naopak stabilní je účast v kategorii mužů 
a žen. „Pro prvních sto účastníků máme 
čelenku s motivem klokanů z olomouc-
ké zoo,“ potvrdila za organizátory Libuše 
Machalická.

Sportovní aktivity dětí jsou doprováze-
ny vědomostní a společenskou událostí. 
Děti soutěží v běhu, řeší hlavolamy, malují 

obrázky klokaní rodinky a společně s ro-
diči si mohou zazpívat s živou kapelou. 
„Hlavní myšlenka se za devatenáct let 
nezměnila – zapojit děti a rodiče na jedné 
akci a to se nám stále daří,“ dodala Ma-
chalická. Loňská nejmladší účastnice Lau-
ra Veselá měla teprve jeden rok, naopak 
Jiří Morávek byl 76letý.

Projekt spojující generace zároveň pod-
poruje výběh klokanů v ZOO Olomouc. 
Více na www.behsklokanem.cz.   ise

Objevte kouzlo přírody, které je na dosah od Olomouce 
Hledáte místo, kde strávit letní prázdni-

nové dny? Nemusíte jezdit daleko. Pouhých 
devět kilometrů od Olomouce v Horce nad 
Moravou najdete Dům přírody Litovelské-
ho Pomoraví, unikátní galerii pod širým ne-
bem, která je součástí centra ekologických 
aktivit města Olomouce – Sluňákov. 

V areálu, který se rozkládá na ploše 
15 hektarů, najdete nádhernou lužní kra-
jinu, umělecká díla od renomovaných 
tvůrců a mnoho možností, jak zpomalit, 
odpočinout si a vnímat krásu přírody všemi 

smysly. Na vycházko-
vém okruhu můžete 
obdivovat umělecké 
instalace od význam-
ných výtvarníků, které 
posilují jedinečnou at-
mosféru místa.

Rajská zahrada, na-
vržena Františkem Ská-
lou, má podobu lodi 

postavené z desetitisíců cihel zbourané-
ho domu a propojuje klášterní bylinkovou 
zahradu a venkovský dvorek. Lesní chrám 
Miloslava Fekara je místem, které vypráví 
o putování Slunce. Sluneční hora, dílo Milo-
še Šejna, je umělým krajinným útvarem, do 
jehož nitra se dá vstoupit a uvnitř spatřit 
zvon věnovaný zemi a vodě. Ohniště zlaté 
spirály, jehož autorem je Marcel Hubáček, 
je obkrouženo kamennou zdí a vybízí k po-
sezení a odpočinku.

Celý areál Domu přírody je volně pří-
stupný a hlavně bezbariérový. Tudíž vhod-
ný pro všechny návštěvníky – na vozíčku, 
s kočárkem nebo čtyřnohým mazlíčkem. 
Velmi vítáme také cyklisty! Cyklostezka 
z Olomouce až do Horky je příjemnou pro-
jížďkou klidnou rovinatou krajinou.

Doporučujeme navštívit infocentrum 
v budově Sluňákova, kde si za poplatek 
můžete půjčit klíče od uzamčených objek-
tů Rajské zahrady a Sluneční hory a také se 

poptat na pátrací hry nebo badatelské taš-
ky, které vám zpestří vycházku. V budově 
také naleznete zázemí v podobě drobného 
občerstvení a toalet. 

V létě je otevřeno denně od 9 do 17 ho-
din a o víkendech do 18 hodin.

Přijďte a objevte krásy Domu přírody 
Litovelského Pomoraví. Nechte se unést 
kouzlem přírody a umění jen pár kilometrů 
od Olomouce.   ise

Program konference

9:10–9:50 (Ne)stabilita rodiny a její 
fungování po rozpadu 
9:50–10:05 Sedm let provozu systému 
tísňového volání v Brně 
10:05–10:25 Asistivní technologie 
a jejich budoucnost 
10:25–10:45 Osobní i on-line terapie 
11:00–11:20 Výzvy v adaptaci a ko-
munikaci v ukrajinských uprchlických 
rodinách v České republice – porozu-
mění sobě a ostatním 
11:20–11:45 Práce s mládeží – inspira-
ce a příležitosti pro nás 
11:45–12:30 Tampere, Finsko: práce 
s dospívající mládeží, představení 
13:15–14:00 Tampere, Finsko: bezpeč-
né gaming zóny 
14:00–14:25 Digitální wellbeing – co 
to je a jak si v něm vedou české děti? 
14:25–14:50 Rizika spojená s genera-
tivní umělou inteligencí 

DŮM PŘÍRODY LITOVELSKÉHO 
POMORAVÍ SLUŇÁKOV 
Skrbeňská 70, Horka nad Moravou
www.slunakov.cz
Otevřeno denně 9–17, víkendy do 
18 hodin.
Areál volně přístupný, objekty 
Rajské zahrady a Sluneční hory – 
50 Kč dospělý, 30 Kč dítě.
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DOBRÁ VĚRA 
Věra Zukalová (*1974) patří mezi ikony či klenoty města. Alespoň od vidění ji zná většina Olomoučanů, 
protože její práce je nepřehlédnutelná. Vede spolek Dobré místo pro život a Olomouc přesně takou dělá 
už patnáct let. Navíc je ambasadorkou onkologických pacientů ve fakultní nemocnici.
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K Dobrému místu pro život přišla Věra 
Zukalová v podstatě náhodou. „Dělala 
jsem Petrovi Nečasovi, tehdejšímu mini-
strovi práce a sociálních věcí, program 
olomoucké návštěvy. Říkala jsem si, že 
by měl navštívit lidi, kterých se to týká, 
když pro ně připravuje zákony. Tak jsem 
ho vzala do Spolku vozíčkářů Trend a do 
Tyflocentra, kde se na něj sesypali lidé se 
svými problémy. Dal mi za úkol je vyřešit 
a odjel,“ popsala Zukalová. „Ale na jeho 
obhajobu musím uvést, že říkal – kdybys-
te si nevěděla rady, tak mi určitě zavolej-
te,“ dodala.

A věděla jste si rady?
Půl roku jsem vedle své práce ty problé-
my řešila a zjistila, že největším pro-
blémem je osamocení. V noci mě pak 
napadlo udělat Handicap Rally. Vyzvali 
jsme rodiny s dětmi, aby přišli na atle-
tický stadion a vzali si do týmu někoho 
z těch našich handicapovaných kamará-
dů, aby prostě poznali, že jsou to taky lidi 
a že stojí za to mít je za přátele. A rok od 
roku se to pak nabalovalo. Díky Handi-
cap Rally přišli i podnikatelé, kteří nám 
chtěli dát peníze, a to mě vlastně donu-
tilo založit spolek. Potom mě napadlo 
udělat Bílé tóny pro nevidomé, dělali 
jsme Muzikály pod hvězdami s Morav-
ským divadlem pro Trend vozíčkářů, což 
byla úplná bomba. Rozrůstalo se to, ale 
já jsem vždycky chtěla, aby to bylo kon-
krétní. Aby ten, kdo nám dává peníze, vě-
děl, že tohle je Petříkovi na brýle, tohle 
je na vozíček…

A jak vznikl název Dobré místo pro život?
To je původní komunální heslo odées-
ky. Jako tehdejší manažer ODS jsem se 
zeptala, jestli by jim nevadilo, když už to 
nebudou používat, že bych takhle pojme-
novala spolek. Ale kdo to vymyslel, nevím.

Každopádně se tím Olomouc proslavila.
To ano, stačí vyjet do jiných měst. Kam 
zavítám, tak mi říkají, to, co děláš ty, je 
ojedinělý, u nás to není. Ale já si myslím, 
že lidé potřebují nějakého lídra, který 
by je inspiroval, že mezi lidmi je strašně 
moc dobra a že se chtějí zapojovat.

Kolik lidí spolek má?
Ve výboru nás je pět, ale takový širší tým 
tvoří asi třicet lidí. Ti se starají o původně 
moje projekty, třeba Den pro maminky, 
které mají děti s handicapem, ten dělá 
Saša Pešatová, máme Dobrogolf, kte-
rý dělá David Rozehnal s manželkou, 
Koloběžky dělají dva vojáci z povolá-
ní. Ten širší tým, to je i webmaster nebo 

fotograf. A k tomu hodně dobrovolníků, 
za ty považuji třeba celé  Atlant taxi, co 
nás deset let podporuje a vezme třeba ty 
maminky na snídani do NH hotelu, proto-
že ony často v hotelu ještě nikdy nesní-
daly nebo ani nejely taxíkem, protože se 
denně starají o dítě, které je vážně ne-
mocné. Takže pro mě jsou dobrovolníky 
i celé enháčko s Tomášem Rouskem. Pak 
byly v Aquaparku, kde pro ně pan ředitel 
zařídil i masáže, byly v kině, u Romana 
Pauluse a s Danem Schinerem spolupra-
cuji taky už patnáct let… Ale není to tak, 
že by vyplňovali přihlášky do spolku a já 
je prudila schůzemi.

No a také chcete otevřít zahradu na Sva-
tém Kopečku.
To tak nějak vyplynulo po té mojí nemo-
ci. Hospic jsem ale už dříve podporova-
la, na stánku Dobrého místa se vždycky 
jeden den prodával punč ve prospěch 
hospice. Po mojí léčbě jsem to brala jako 
takovou výzvu, překročit ten svůj strach. 
Tím, že jsem měla vlastní zkušenost, že 
jsem po každé chemoterapii chtěla, aby 
šel se mnou Zdenda někam do lesa, kdy 
jsem hrozně potřebovala zeleň, les, tak 
mně přišlo líto, že oni vlastně žádnou za-
hradu nemají, že tam není žádný strom, 
kytky. Tak mě napadlo, že tam vezme-
me dobrovolníky, něco zasadíme a bude 
to hotový. Byl tam takový malý cihlový 
domek, o kterém jsem si říkala, že by to 
byla dobrá kavárna, aby tam mohli kli-
enti posedět s rodinou, tak jsem zavolala 
panu architektu Pospíšilovi, jestli by se 
na to nepodíval. A on mi vysvětlil, že je 
potřeba to místo zkultivovat celé, někam 
ho posunout, čímž se to rozrostlo ve vel-
ký projekt. 

Kdy byste chtěla, aby to bylo hotové?
Rozpočet je na třicet milionů. Protože 
pokud chcete pacienta na lůžku dostat 
i do zahrady, tak tam musí být z terasy 
výtah dolů a musí tam být hodně úprav, 
aby se propojila veřejnost s tím životem 
za zdí. Tento rok máme k dispozici něco 
přes čtyři miliony. Máme nové stránky 
i video a chceme spustit celostátní kam-
paň, abychom sehnali peníze, protože 
nemáme žádné dotace. Ani z města, ani 
z kraje nebo z unie. Děsím se toho, že by-
chom brali peníze a pak rozhodovali, kdo 
si je zaslouží.

A kdyby to byla dotace přímo vázaná na 
tu zahradu?
To by asi musel žádat přímo hospic a tím 
je nechci moc zatěžovat. Já mám teorii, 
že když někam přispíváte, máte k tomu 

vztah. Vyzvala jsem lidi, aby přispívali 
dvě stě korun měsíčně a aby přesvědči-
li dalších pět svých přátel, aby to dělali 
také. Teď vidím, že tam každý den přibý-
vají dárci, kteří měsíčně přispívají. Třeba 
i můj tatínek nebo moje sestra. Možná 
bychom dostali dotaci, postavili to, ale 
ta zahrada by nežila. Když bude na ni 
deset tisíc lidí přispívat, bude také jejich. 
Já tam chci jednou vodit svoje vnoučata. 
Toho bych se chtěla dožít. Je to taková 
moje noční můra, protože vím, že většinou 
s úmrtím nějaké osobnosti se zvedne vlna 
a lidé v sobě najdou obrovskou sílu něco 
vykonat. Já bych chtěla, aby ji našli teď. 

Když budeme mírně morbidní, tak by to 
mohlo vyjít, protože vy už máte rakovinu 
za sebou.
Nevím, jak to mám nahoře spočítáno.

Tak jsou vybrány čtyři miliony z třiceti, to 
ještě pár let potrvá, nezačne se tam dělat 
něco dříve?
Určitě. Budeme postupovat v etapách. 
Myslím si, že se třeba opraví terasa 
a spustí výtah, takže to zase pro lidi bude 
motivační, že už se tam něco děje. Dnes 
si říkáme, že kdyby to bylo do pěti let, 
bylo by to super.

Co na to říkají klienti hospice?
Když jsme dělali bourací práce, tak 
někteří byli na terase, koukali na bagr 
a říkali nám, vy jste donesli život na tu 
zahradu. Pak sešli dolů a opékali jsme 
špekáčky. Byli šťastní.

Ta zahrada bude veřejně přístupná?
Vstup bude na terasu s vyhlídkou, kde si 
budete moct koupit kafe. A budou tam 
schody dolů, kde bude stejný prostor jako 
nahoře, ale pro klienty a jejich rodiny. 
A když bude hospic chtít, tak to může 
otevřít a může se tam hrát divadlo, může 
tam být letní kino nebo nějaký koncert.

Dokážete odhadnout ve společnosti po-
čet dobrovolníků a množství  nespokoje-
ných kverulantů? Jaký je to poměr?
Nevím, jestli jsem schopná odhadnout 
celou společnost, ale já mám na lidi štěstí. 
Oni totiž ti rebelové víc křičí, ale většina 
lidí, kteří se nějakým způsobem podílí na 
dobročinnosti, tak o tom mlčí a nejsou 
vidět. Dělají to v tichosti. A těch je většina.  
 Pavel Konečný

Transparentní účet pro zahradu:
6482903399 / 0800 VS: 01082024
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 SRPNOVÁ POHODA  
K letním večerům v Olomouci patří už 
několik roků Večerní pohoda u Trojice, 
tedy multižánrový hudební festival, který 
se přes léto každý víkend vrací.

V srpnu ještě stihnete 9. večer Ilonu 
Csákovou a Honzu Mlčocha s písněmi 
Karla Gotta. V pátek 16. srpna v 19:00 Ba-
guette Bohéme & Jarmilu Bekovou a od 
20:30 La Boujeau. No a poslední termín 
23. srpna bude patřit Chansong a také 
Daniel Kyzlink Kvartetu se sólisty Měst-
ského divadla Brno.   ise
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metr2.cz

Druhý rozměr
života.

TIPAŘSKÁ ODMĚNA
VÍTE O NĚKOM, 
KDO CHCE PRODAT 
NEMOVITOST?

Za úspěšný tip na prodej  
nemovitosti finanční odměna. 

(Odměna je stanovena vždy individuálně a je pouze za uskutečněný obchod.)

KONTAKTUJTE NÁS 

10.000 Kč

20.000 Kč

30.000 Kč

Olomoučtí veslaři měli na mistrovství medailové žně 
Mistrovství dorostu, juniorů a seniorů se 
konalo poslední červnový víkend v Ra-
čicích. A pro Olomoučany bylo úspěšné, 
získali 12 sad medailí a spoustu finálo-
vých umístění.

Dvě zlaté si na krk pověsily juniorky 
Eva Slepičková a Michaela Uličná, zví-
tězily ve dvojce juniorek a čtyřce „bez“ 

žen, kde startovaly v reprezentační juni-
orské posádce. Obě děvčata jsou repre-
zentantkami a dvěma zlatými potvrdily 
své kvality. Třetí zlatou si vyjely juniorky 
Markéta Holčáková, Michala Čapková 
a Ellen Grossertová na osmě v morav-
ském společenství.

Čtyři stříbrné medaile měla na krku 
Amálka Drahotuská. Brala stříbro za skif 
žen lehkých vah a zároveň za kategorii 
do 23 let. Stejné pořadí si vyjela na dvoj-
skifu s kolegyní z ČVK Brno, také stříb-
ro za ženy i ženy do 23 let. Další stříbro 
vybojovala dvojka dorostenek Veronika 
Snášelová a Anežka Urbánková. A pro 
stejný kov si přijela dvojka dorostenců 
Ondřej Ptáček, Štěpán Doubrava.

Sbírka medailí by nebyla úplná bez bron-
zu. Byly tři. Za dvojskif dorostenců Ště-
pán Kyjevský a David Skopal, za dvojskif 
mužů do 23 let Michael Grivlský a Voj-
těch Kolomazník. Třetí bronzová medaile 
patří královské disciplíně – osmě. Bronz 
vybojovali dorostenci David Wolf, Voj-
těch Ptáček, Josef Zavadil, Štěpán Kyjev-
ský, David Skopal, Ondřej Ptáček, Štěpán 
Doubrava, Jakub Pavlita s kormidelnicí 
Ellen Grossertovou.

Nyní má většina závodníků zaslou-
ženou pauzu po první polovině sezony. 
Pouze Michaela Uličná a Eva Slepičková 
trénují v letní přípravě před juniorským 
mistrovstvím světa v Kanadě, které se koná 
poslední srpnový víkend.   dtx

Na 37. Mistrovství Evropy v plavá-
ní v srbském Bělehradě se o jednu ze 
sedmi medailí pro českou reprezen-
taci zasloužila také olomoucká plav-
kyně Barbora Janíčková. V závodě na 
100 metrů volný způsob doplavala pro 

stříbrnou medaili za vítěznou Barborou 
Seemanovou. 

Pro Barboru Janíčkovou, několikaná-
sobnou mistryni republiky v juniorské 
i dospělé kategorii, jde o první velkou 
medaili na tak významné mezinárodní 

plavecké sportovní události, navíc v no-
vém osobním rekordu 54,17. 

„Jsem šťastná. Je to další osobák. 
A ta medaile? To je jen další třešnička,“ 
zhodnotila medailové umístění rodačka 
z Brna, která však několik posledních let 
závodí za klub SK UP Olomouc. Nadšený 
byl také její trenér Dušan Viktorjeník. „Je 
to Bářin i můj první velký úspěch, takže 
ty emoce byly velice pozitivní. A hlavně 
se jednalo o obrovské překvapení. Do 
Bělehradu jsme jeli se snem dostat se do 
finále a tohle je hodně nad očekávání.“

Čtyřiadvacetiletá úspěšná plavkyně je 
studentkou tělesné výchovy a biologie na 
Přírodovědecké fakultě Univerzity Palacké-
ho a také účastnicí Olympijských her v Tokiu 
v roce 2021, na kterých byla členkou krau-
lařské štafety na 4×100 metrů.   ham

 BARBORA JANÍČKOVÁ STŘÍBRNÁ  
 NA MISTROVSTVÍ EVROPY 

IN
Z2

40
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Sigma nastupuje do nové sezony v dresech s úspěšnou historií  
Nové dresy pro sezonu 2024/25 jsou tady. Inspirovány byly 
úspěšnou historií a touhou po podobně úspěšné budoucnos-
ti. Společně s dlouholetým partnerem Adidas a dodavatelem 
11teamsports vytvořila Sigma pro novou sezonu unikátní dres. 
Inspirací pro něj byly v roce 105. výročí od založení klubu trikoty 
z bohaté a úspěšné historie Sigmy. Modrobílý vzor na přední stra-
ně a části zad upomíná nejvíc na dresy ze sezony 1990/91. Druhá 
sada dresů zůstává stejně jako v minulé sezoně žlutá.   ham

Divadlo a koncerty na zimáku. Druhý MORA Fest je větší 
Po prvním úspěšném ročníkuse nyní 
16. a 17. srpna opět otevřou brány olo-
mouckého zimního stadionu pro jedi-
nečný kulturně-sportovní festival MORA 
Fest, který v Česku nemá obdoby. 

Tři hokejová derby týmů HC Olomouc 
a HC Zubr Přerov, činoherní představe-
ní Splašené nůžky v podání Moravského 

divadla a koncerty kapel O5 a Radeček, Re-
flexy a Kameron, které doplní zpěvák Xindl 
X. K tomu křest dresu a bohatý doprovodný 
program pro všechny věkové kategorie. 

„Fanoušci sportu mají možnost poznat 
něco z kultury a fanoušci kultury naopak 
něco ze sportu,“ kvitovala akci náměst-
kyně primátora Miroslava Ferancová. 

Opakování festivalu zajistily pozitivní 
ohlasy po prvním ročníku. „Z jednoden-
ního fesťáčku se tak stal dvoudenní festi-
val,“ uvedl  marketingový manažer klubu 
Simon Vejtasa.

Vstupenky na MORA Fest jsou k dostá-
ní na oficiálních stránkách HC Olomouc 
a ve fanshopu.   dtx

Hvězdy v Olomouci
V centru Olomouce proběhlo 24. čer-
vence představení všech týmů, které se 
účastnily letošního ročníku cyklistického 
etapového závodu Czech Tour. Byla to 
show, na kterou jsou zvyklí fanoušci při 
závodech World Tour, jež se konají po 
celém světě. Jednotlivé týmy představily 
své jezdce a diváci měli nejlepší světové 
cyklisty včetně ikony pelotonu Julia-
na Alaphilippa doslova na dosah ruky. 
Fanoušci viděli jezdce stájí UAE Team 
Emirates, Visma–Lease a Bike, Red Bull 
- BORA - hansgrohe, Ineos Grenadiers či 
Bahrain Victorious. A nechyběla ani čes-
ká elita. Závod trval čtyři dny.   ham

ZÁPASY SIGMY V LIZE DO KONCE ROKU 2024 

so, 10/08 SK SLAVIA PRAHA - SK SIGMA OLOMOUC
ne, 18/08 SK SIGMA OLOMOUC - FK MLADÁ BOLESLAV
so, 24/08 FC VIKTORIA PLZEŇ - SK SIGMA OLOMOUC
so, 31/08 SK SIGMA OLOMOUC - FC BANÍK OSTRAVA
so, 14/09 FK PARDUBICE - SK SIGMA OLOMOUC
so, 21/09 SK SIGMA OLOMOUC - FK DUKLA PRAHA
so, 28/09 AC SPARTA PRAHA - SK SIGMA OLOMOUC
so, 05/10 SK SIGMA OLOMOUC - BOHEMIANS PRAHA 1905
so, 19/10 FC HRADEC KRÁLOVÉ - SK SIGMA OLOMOUC
so, 26/10 SK SIGMA OLOMOUC - FK JABLONEC
so, 02/11 MFK KARVINÁ - SK SIGMA OLOMOUC
so, 09/11  SK SIGMA OLOMOUC - 1. FC SLOVÁCKO
so, 23/11 SK SIGMA OLOMOUC - FC SLOVAN LIBEREC
so, 30/11 FK TEPLICE - SK SIGMA OLOMOUC
so, 07/12 SK SIGMA OLOMOUC - SK SLAVIA PRAHA
so, 14/12 FK MLADÁ BOLESLAV - SK SIGMA OLOMOUC
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KNIHOVNA MĚSTA OLOMOUCE

 AKCE  

Léto ještě nekončí a knihovna je tu pro všechny, kteří si nedovedou 
představit dovolenou bez zábavné, napínavé, obrázkové, naučné, elek-
tronické či audio knihy. Otevřeno máme jako obvykle, dětská oddělení 
navíc i dopoledne. A co zkusit přečíst knihu v jiném jazyce? Může to být 
stejný zážitek jako vylézt na K1. Pokud si netroufáte na úplný originál, 
knihovna nabízí knihy zjednodušené, kde si každý vybere svoji úroveň 
znalosti jazyka.

 PROGRAMY PRO DĚTI  

• každá středa I 9:30–11:00 pobočka Jungmannova – Putování s pohád-
kou – pásmo složené z pohádek, soutěží, hádanek a písniček pro děti 
do 9 let s doprovodem. Součástí je i pobyt na naší nové komunitní za-
hradě.

• 7. 8. a 21. 8. I 9:30 pobočka Neředín – Knihohrátky – zajímavé příběhy, 
zábavné úkoly a tradiční tvoření (3–8 let) 

• 14. 8. I 10:00 pobočka Holice – Červená pláštěnka – pohádka s tvoře-
ním (5–8 let)

• 26. 8. | 15:00 pobočka Slavonín – Detektivní hra – rodinná hra, společ-
né objasňování detektivního případu 

• 28. 8. I 9:30–11:30 nám. Republiky – Talismany – malování kamínků

14. 8. | 9:30 nám. Republiky – Po stopách Olomouce – již druhá letošní 
prázdninová procházka s mladými knihovníky po historickém centru 
Olomouce. Sraz před budovou knihovny. 

20. 8. | 16:00 nám. Republiky – Mandaly – kreativní dílna pro dospělé, při 
které se odreagujete. Rezervace 585 545 123 nebo dospele@kmol.cz

6. 9. I 13:00–19:00 a 7. 9. I 10:00–16:00 náměstí Republiky – Čítárna 
u kašny v rámci Dnů evropského dědictví – posezení s knihami, které si 
je možno za symbolickou cenu odnést  

 VÝSTAVY  

• Budovu na náměstí Republiky oživují hudební ikony olomouckého fo-
tografa Petra Zatloukala.

• Pobočka Brněnská nabízí ve spolupráci se SONS Olomouc výstavu 
děl zrakově postižených autorů, která je doplněna fotografiemi z čin-
nosti olomoucké odbočky spolku.

• Pobočka Jungmannova představuje ilustrace z knihy Kláry Smolíkové 
Dalila a kouzelný výtah.

• Pobočku Holice rozzáří snímky členů fotografické sekce Vlastivědné 
společnosti muzejní, tentokrát na téma Olomouc.

 SOUTĚŽE  

• nám. Republiky – Star Wars – galaktické putování pro dospělé či star-
ší děti, zábavné úkoly, hádanky, … soutěžíte buď na straně Jediů, nebo 
Sithů 

• pobočka Tabulový Vrch – Veršované léto – děti píší verše na téma 
léto, prázdniny a cestování 

• nám. Republiky, oddělení pro dospělé čtenáře – Soutěž o knihu Masa-
šiho Kišimota – soutěžní arch přímo v oddělení nebo na www.kmol.cz 

• pobočka Brněnská – Detektivní dobrodružství – vědomostní kvíz ve 
třech obtížnostech. Předškoláci navštíví detektivní akademii, starší 
děti dopadnou zloděje, který okradl vévodu ze Svinčíkova, a dospělí 
si mohou formou kvízu ověřit své znalosti detektivního žánru.

• pobočka Jungmannova – Olomoucké památky – prázdninové prově-
ření znalostí o našem nejkrásnějším městě

• nám. Republiky, oddělení pro děti a mládež – Cesta do Valhally – vi-
kingské putování pro čtenáře od 6 let. Soutěžní úkoly budou postupně 
zveřejňovány v knihovně nebo na www.kmol.cz. Pro předškoláky je 
v prostorách oddělení připravena jednodušší verze Malý Viking.

• nám. Republiky – Čtenářská výzva 2024 – ještě není pozdě stát se jedním 
z těch, kteří čtou knihy dle předem určených indicií, odpovídají na otázky 
a své knižní tipy sdílejí. Vše na www.kmol.cz.

» www.kmol.cz PR
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2. srpna | pátek
Kryštof Tomeček  
& Mimrová & Chladová
koncert v rámci Večerní 
pohody u Trojice 
19:00 | Horní náměstí

Milan Peroutka  
& kapela Perutě
koncert v rámci Večerní 
pohody u Trojice 
20:30 | Horní náměstí

4. srpna | neděle
O lásce
divadelní představení
19:00 | kino Metropol

9. srpna | pátek
Ilona Csáková & Band
koncert v rámci Večerní 
pohody u Trojice 
19:00 | Horní náměstí

Honza Mlčoch  
s písněmi Karla Gotta
koncert v rámci Večerní 
pohody u Trojice 
20:30 | Horní náměstí

11. srpna | neděle
Aneta Langerová: 
Zázračná písně krajina 
20 LET
koncert pod širým nebem
20:00 | parkán Uměleckého 
centra UP

16. srpna | pátek
Oslava 20 let Divadla 
Tramtarie
komponovaný večer
19:00 | parkán Uměleckého 
centra UPOL

Baguette bohéme
koncert v rámci Večerní 
pohody u Trojice 
19:00 | Horní náměstí

La Boujeau
koncert v rámci Večerní 
pohody u Trojice 
20:30 | Horní náměstí

17. srpna | sobota
Celebración del 25 
aniversario del bar OSA
velká LATINO Party 
13:00 | Konvikt

Rock Flow 
hudební festival
14:00 | Korunní pevnůstka

21. srpna | středa
Koncert filmové hudby – 
Pražský filmový orchestr
koncert pod širým nebem
19:00 | Letní kino Olomouc

23. srpna | pátek
Rohony
koncert Hip Hop | Rap | RnB
21:00 | S-klub

ChanSong  
- Jelínková & Mlynář
koncert v rámci Večerní 
pohody u Trojice 
19:30 | Horní náměstí

Daniel Kyzlink Kvartet  
& sólisté Městského 
divadla Brno 
koncert v rámci Večerní 
pohody u Trojice 
20:30 | Horní náměstí

25. srpna | neděle
Aquatera
chovatelská burza 
8:00 | Výstaviště Flora Olomouc

27. srpna | úterý
Rozloučení s prázdninami
akce pro děti
13:00 | Horní náměstí

Lords Of The Sound - The 
Music Of Hans Zimmer
open-air koncert
19:00 | Korunní pevnůstka

30. srpna | pátek
Závěrečný koncert 
mezinárodních 
dirigentských kurzů
dirigují účastníci kurzů
19:00 | Reduta

KALENDÁŘ KULTURNÍCH AKCÍ 
OLOMOUC | SRPEN 2024

Horní náměstí – podloubí radnice 
 +420 585 513 385  |  +420 585 513 392

infocentrum@olomouc.eu  |       Olomouc Tourism 
#myolomouc | Otevřeno denně  |  eshop.olomouc.eu 
tourism.olomouc.eu

INFORMAČNÍ CENTRUM OLOMOUC

@telegraph
.cz

CHCETE TO SPOJIT?

U filmů označených FK mají členové Filmového klubu Telegraph po předložení 
členské karty nárok na slevu 20 Kč. Více informací na recepci Telegraphu.
Telegraph je dobře dostupná komunitní centrála pár kroků od olomouckého hlavního 
nádraží. Jsme na dosah, tak se s námi klidně spojte. Sledujte nás na FB a iG!

TELEGRAPH  JUNGMANNOVA 3, OLOMOUC
49°35'26.6"N 17°16'34.6"E 
#TLGRPH  WWW.TELEGRAPH.CZ

PROGR M
TEL GRAPH

SRP N
pá 2 8 film 140/120 Kč

21:00
LETNÍ KINO: 
MOULIN ROUGE!

út 20 8 debata 80/50 Kč

19:00
TTALK: ALŽBĚTA 
SMEJKALOVÁ

po 5 8 film 140/120 Kč

20:00
KINO OLDIES: 2001: 
VESMÍRNÁ ODYSEA

21 8 vernisáž
18:00
CONFESSION: MARGARITA IVY

výstava potrvá 
do 25 8 2024
--------------------------
st 21 8 open studio
19:00
MARGARITA IVY

st 7 8 workshop 6+
16:00
DÍLNIČKA K VÝSTAVĚ 
GOOD BOY

pá 9 8 party 250 Kč

17:00
ROOFTOP FUN #7: 
COCONUT DJS

čt 22 8 cvičení 650 Kč

19:00
JÓGA & TAPAS + DRINK

pá 23 8 party 300 Kč

17:00
ROOFTOP FUN #8: 
COOM & CHRIS SADLER 
(UK)

čt 15 8 komentovka
18:00
GOOD BOY: DERNISÁŽ 
VÝSTAVY

po 26 8 divadlo 150 Kč

19:00
NEVYŽÁDANÁ RADA

pá 16 8 film 140/120 Kč

20:30
LETNÍ KINO: 
KOLJA

čt 29 8 koncert 120/100 Kč

19:00
VLNA A HZT

po 19 8 film 140/120 Kč

20:00
KINO OLDIES: 
BONNIE A CLYDE

pá 30 8 film 150 Kč

20:00
LETNÍ KINO: HVĚZDNÉ VÁLKY 
IV: NOVÁ NADĚJE

do 15 8 výstava

ANDREJ DÚBRAVSKÝ: 
GOOD BOY

IN
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Trienále SEFO 2024: Olomouc centrem současného umění 
Čtyři desítky současných výtvarníků, ar-
chitektů ze Slovenska, Polska, Maďarska, 
Rakouska, Slovinska, Běloruska, Ukrajiny 
a Česka se představily v Muzeu umění na 
přehlídce středoevropského umění Trie-
nále SEFO 2024. 

Nosnou ideou a názvem hlavní vý-
stavy jsou Momenty – tvoří zásadní 
okamžiky naší minulosti, současnosti 
a budoucnosti. Jejich odrazem jsou 
monumenty – památky a památníky 
jako nositelé symbolů, dokumenty 
a archivy jako nástroje ke zkoumá-
ní historie. Mockumenty balancují-
cí na hraně skutečnosti a fikce pak 

poslouží jako metoda tvůrčí reflexe 
těchto hodnot. 

Trienále není uzavřeno zdmi muzea, 
vstupuje i do veřejného prostoru, kde se 
objevily rozměrné 
objekty a insta-
lace. Na Horním 
náměstí u radnice 
to jsou  rozměr-
né kovové sochy 
slovenské umělky-
ně Ilony Németh, 
připomínající 
kutilské výrobky 
provázející náš 

každodenní život od dob socialismu až 
do dnešních dnů. 

Trienále SEFO 2024 trvá až do konce 
letošního roku.   dtx

56. festival varhaníků začne 2. září 
Moravská filharmonie tradičně otevírá 
svou novou sezonu Mezinárodním var-
hanním festivalem Olomouc. Letos se 
koná jeho 56. ročník.

Mezinárodní setkání varhaníků se usku-
teční od 2. do 16. září a program odráží pro-
bíhající oslavy Roku české hudby. Chybět 

ale nebudou ani poklady varhanní tvorby 
největších varhanních géniů, stejně jako 
královská disciplína – varhanní improvizace. 

Všech pět koncertů se koná v chrámu 
sv. Mořice od 19 hodin. Vstupenky na jed-
notlivé koncerty za 300 nebo 200 korun 
najdete na webu mfo.cz.   dtx

Nejzásadnější letní opravou v Morav-
ském divadle je kompletní oprava podla-
hy jeviště a příručního skladu dekorací. 
Prkna, která znamenají svět, budou na 
novou sezonu nahrazena novými panely.

„Jedná se o montáž celé podlahy jeviště 
a bočního skladu dekorací. Dodavatelská 

firma proto začala okamžitě po posledním 
představení, které se v budově odehrálo 
v polovině června,“ uvedl technický náměs-
tek Moravského divadla Bohuslav Kraus. 
Podlahové panely jsou lepené z borovico-
vého dřeva. Po jejich instalaci bude násle-
dovat nátěr. Součástí opravy je také nová 
elektrifikace zapuštěná v podlaze. 

Naposledy se podlaha jeviště opra-
vovala v roce 2001. „Výhodou oproti 
prkenné podlaze je, že se při lokálním 
poškození vymění pouze konkrétní 
panel, není nutné vytrhávat a nahrazo-
vat celá prkna. Nová podlaha má také 
jinak řešený systém výklopného panelu 
před forbínou,“ popsal ředitel divadla 
David Gerneš.

Nové jeviště za více než čtyři miliony 
korun bude hotovo 19. srpna. Přestože 
prkna nahradí panely, primátor Mirek 
Žbánek věří, že pro herce budou pořád 
znamenat celý svět. „Přeji Moravskému 
divadlu, aby bylo nadále dějištěm světo-
vých kusů,“ řekl primátor. 

Kromě nové podlahy bude jeviš-
tě zdobit také nová opona, která bude 
vyrobena z materiálu o stejné gramáži 
a ve stejné barvě jako ta současná.   pok

 NOVÝ SVĚT! DIVADLO BUDE  
 MÍT JEVIŠTĚ BEZ PRKEN 

PROGRAM
2. 9. - Karel Martínek (CZ)
Varhanní dárky pro Bedřicha 
Smetanu

5. 9. - Johann Vexo (FR)
Antonín Dvořák ve francouzské 
společnosti

9. 9. - Giampaolo di Rosa (IT)
Varhany pod rukama aranžéra 
a improvizátora

12. 9. - Franz Hauk (DE)
Německé symfonické varhany

16. 9. - Linda Sítková (CZ)
Česko-francouzské varhanní dia-
logy
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Umění spojuje města – olomoucký Pauser pobýval v Lucernu
Tříměsíční stipendijní pobyt ve švýcar-
ském partnerském městě Lucernu má za 
sebou olomoucký výtvarník Tomáš Jun-
ker alias Pauser, známý především tvor-
bou murálů a post graffiti umění. 

Rezidenční pobyt se uskutečnil ve spo-
lupráci s lucernským multikulturním 
centrem Neubad, které umělci poskytlo 
zázemí pro jeho tvorbu a vytvořilo pod-
mínky pro setkávání s místní uměleckou 
komunitou. Rezidence a kulturní výměna 
byly pro Pausera skvělou příležitostí roz-
víjet se, získávat nové zkušenosti a inspi-
rovat se novým prostředím a lidmi.

Lucern je město obklopené horami 
a jezerem, které nabízí bohatou přírodní 
inspiraci pro tvorbu a oplývá živou kultur-
ní scénou, včetně galerií, muzeí, divadel 
a hudebních festivalů. To vše se během re-
zidence promítlo v umělcově cyklu jede-
nácti obrazů, které v Lucernu namaloval 
technikou spreje či akrylu. Právě toto ex-
perimentování s malbou a návrat ke kla-

sičtější technice 
malby je pro 
Pauserovu rezi-
denci v Lucernu 
signifikantní.

Vytvoře-
ná díla byla 
představena na 
závěrečné ver-
nisáži na konci 
pobytu. Pau-
ser se zavázal 
vytvořit dílo pro 

obě partnerská města, Lucern 
i Olomouc. „Hned první obraz, 
který jsem vytvořil po příjez-
du, si nakonec vybralo město 
Lucern. Dílo zachycuje pohled 
z mého švýcarského apartmánu 
v Neubadu, s výhledem na horu 
Pilatus. Spolu se zátiším obrazu 
je vyjádřením směsi pocitů těs-
ně po mém příjezdu a reflektuje 
i kontrastní charakter nového 
prostředí,“ podotkl Pauser. Cy-
klus koncepčně uzavírá obraz, 
jehož kompozičním centrem je 
pohled z okna rodinného domu 
v centru Olomouce.

Pauser dostal také příle-
žitost vytvořit velkoplošnou 
malbu na střeše Neubadu, jež motivem 
odkazuje na jeden ze současných výraz-
ných fenoménů – NFT komunitu sdružu-
jící nejen digitální tvůrce, pod názvem 
Bored Ape Yacht Club.

Během svého pobytu se Pauser aktiv-
ně zapojil do místního kulturního dění 
nejen jako umělec, ale i jako DJ. Pro 
místní handicapované občany připravil 
několik workshopů, díky nimž se měli 
možnost kreativně vyjádřit formou graffi-
ti. „Pro mě tento pobyt znamená spoustu 
nových zkušeností v oblasti umění, kul-
tury, networkingu a práce s komunitami. 
Poznal jsem nejen švýcarskou mentalitu, 
ale setkal jsem se i s lidmi z jiných koutů 
světa, třeba z Glasgow nebo Detroitu. 
A také jsem měl možnost udělat výstavu 
v Lausanne,“ řekl Pauser.

Završením celého rezidenčního pobytu 
je plánovaná olomoucká výstava, v je-
jímž rámci Olomouc navštíví i delegace 
ze švýcarského partnerského města. Bě-
hem tohoto setkání si i město Olomouc 
vybere obraz vytvořený v Lucernu.   mmo

Přijďte prožít jedinečný Rakouský den na Horní náměstí 
Ochutnávku rakouské gastronomie, pre-
zentace aktivní turistiky a dovolené v Al-
pách, doprovodný program pro všechny 
generace i koncerty si můžete užít 
v sobotu 7. září od 10 hodin na Horním 
náměstí, kde se v rámci Dnů evropského 
dědictví bude konat i Rakouský den. Je 
pomyslným vyvrcholením celé Rakouské 
sezony v Olomouci, která se odráží v kul-
turním i společenském programu města 
od začátku roku.

Rakouský den na Horním náměstí 
slibuje program pro všechny generace. 
Dospělí si přijdou na své při ochutnáv-
ce rakouských vín, piva, vídeňské kávy či 
tradičních tyrolských specialit. Děti se 
zase zabaví v kreativním stanu s rakous-
kou tematikou či při jízdě na šlapacích 
kárách Centra Semafor.

„Chystáme také originální Mozartovu 
hudební dílnu, ve které si mohou děti 
i dospělí pod vedením pedagogů ze Zá-
kladní umělecké školy Žerotín a Základ-
ní umělecké školy Iši Krejčího vyzkoušet 
nejrůznější hudební nástroje. Ve spolu-
práci s tanečním klubem TK Olymp zase 
připravujeme zábavný workshop vídeň-
ského valčíku. Věříme, že se nám při něm 
podaří roztančit celé náměstí,“ pozvala 
Hana Ederová, vedoucí oddělení zahra-
ničních vztahů magistrátu. 

Příznivci cestování najdou na Rakous-
kém dni inspiraci na aktivní dovolenou 
v Alpách. Ve spolupráci s katedrou ger-
manistiky Univerzity Palackého budete 
mít příležitost osvěžit svou němčinu s ro-
dilými mluvčími a naučit se třeba nějaká 
nová slovíčka nebo užitečné fráze. 

Na pódiu se během dne můžete těšit 
na baletní či taneční vystoupení a také 
na dva tematické koncerty. „Nejprve se 
předvedou olomoučtí Goofy Cow, kteří 
nedávno koncertovali i ve Vídni. Večer 
pak bude pódium patřit vídeňské kape-
le DIVES. Jejich originální hudební styl 
si rychle získal fanoušky po celém svě-
tě a jsem moc ráda, že se toto ženské 
trio představí i v Olomouci,“ přiblížila 
Ederová.

Pro zájemce o historii a vzájemné 
vztahy Rakouska a Česka se na sobotu 
7. září chystá také komentovaná pro-
cházka s názvem Rakouské stopy v Olo-
mouci. Ta bude zdarma se začátkem 
v 11 a 15 hodin před orlojem. 

Všechny informace najdete i na webu 
www.rakouskasezona.olomouc.eu.   ste
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Na dalších jedenácti místech ve městě 
mohou strážníci měřit dodržování rych-
lostních limitů. Nyní se s nimi můžete 
setkat na 59 lokalitách, kde jim měření 
rychlosti povolila Policie ČR.

Strážníci měří v Olomouci rychlost od 
roku 2022. Za tu dobu provedli 472 do-
pravněbezpečnostních akcí, při kterých 
zjistili přes 1500 přestupků. 

„Na druhou stranu musíme řidiče 

i pochválit, jelikož v necelé polovině pří-
padů, kdy strážníci měřili rychlost, neby-
lo zjištěno žádné její překročení,“ uvedl 
ředitel městské policie Pavel Skalický. 
Doplnil, že strážníci dávají vždy předem 
vědět, kde budou v daný den rychlost 
kontrolovat.

Cílem měření rychlosti je podle ře-
ditele zejména zklidnění dynamické 
dopravy a zvýšení pocitu bezpečí ne-
motorizovaných účastníků silničního 

provozu. „Jedná se o místa s vysokou 
frekvencí přecházejících chodců, kde do-
chází k častému překročení nejvyšší do-
volené rychlosti ze strany neukázněných 
řidičů,“ podotkl Skalický.

Jedenáct nových míst bylo vybráno 
na základě požadavků komisí městských 
částí nebo ředitelů škol.   dtx

 STRÁŽNÍCI MOHOU  
 MĚŘIT NA NOVÝCH MÍSTECH 

NOVÁ MÍSTA PRO 
MĚŘENÍ RYCHLOSTI
 
Jarmily Glazarové 
Roháče z Dubé 
třída Svornosti
Wolkerova 
Brněnská 
Droždín, U Cihelny 
Nedvězí, Jilemnického 
Týneček, Šternberská 
Týneček, B. Martinů 
Týneček, Blodkovo náměstí 
Chomoutov, Štěpánovská 

Hasičské mistrovství republiky míří do Olomouce 
Od 23. do 25. srpna 2024 se bude v Olo-
mouci konat Mistrovství ČR profesionál-
ních a dobrovolných hasičů v požárním 
sportu. 

Prestižní klání se uskuteční na dvou 
místech. V pátek se hasiči představí při 
divácky atraktivním výstupu na cvičnou 
věž přímo na Horním náměstí. V sobotu 
a neděli se pak soutěž přesune na atle-
tický stadion TJ Lokomotiva. 

Profesionální hasiči budou soutěžit 
v kategorii jednotlivců, a to ve výstupu 
na cvičnou věž a v běhu na 100 metrů 
s překážkami. Součet časů z těchto disci-
plín určí nejlepší závodníky ve dvojboji. 

V soutěži družstev budou profesionál-
ní hasiči závodit ve čtyřech disciplínách 
(výstup na cvičnou věž, běh na 100 metrů 
s překážkami, štafeta 4×100 metrů s pře-
kážkami, požární útok).

Dobrovolní hasiči se utkají o titul ve 
třech disciplínách (běh na 100 metrů 
s překážkami, štafeta 4×100 metrů s pře-
kážkami, požární útok). Součet umístění 
družstev v jednotlivých disciplínách určí 
vítěze mistrovství. 

Dobrovolné hasiče bude zastupovat 
17 družstev mužů a 17 družstev žen. Kro-
mě zástupců Sdružení hasičů Čech, Mo-
ravy a Slezska budou o nejlepší výsledky 
usilovat i zástupci z České hasičské jed-
noty a Moravské hasičské jednoty. 

Z řad hasičského záchranného sbo-
ru se na start postaví 14 družstev, které 
budou reprezentovat jednotlivé kraje, 
a jedno soutěžní družstvo HZS podniku, 
které nominuje Asociace velitelů HZS 
podniků. 

V Olomouci se představí i zahraniční 
sportovci. Bude to osm družstev hasičů 

z pěti evropských států – Slovenska, Pol-
ska, Chorvatska, Bulharska a Ukrajiny. 
Celkově se tedy na start postaví 
57 družstev. 

V případě profesionálních hasičů se bude 
jednat o 51. mistrovství, u dobrovolných ha-
sičů se jedná již o 69. mistrovství.   dtx

Dobrovolní hasiči mají šanci získat speciální přívěsy 
Dva požární přívěsy pro hašení by moh-
ly získat jednotky dobrovolných hasičů 
v Černovíře a Radíkově. Oba sbory mají 
k tomu vhodný automobil s tažným zaří-
zením.

„Přívěsy budou primárně určeny k ha-
šení požárů z volného zdroje či hydrantů, 
k doplňování cisteren z volného zdroje, 
dálkové dopravě vody, odčerpávání vod 

ze sklepů či vodních lagun a při komplex-
ním využití při povodních,“ vyjmenoval 
vedoucí odboru ochrany magistrátu Jan 
Langr.

V základním provedení je přívěs vy-
baven přenosnou motorovou stříkačkou 
a hasičským vybavením na likvidaci po-
žárů. Lze jej ale doplnit o další moduly, 
jako jsou čerpadla s elektrocentrálami, 

hasičské vysavače nebo osvětlovací 
technika.

Předpokládaná cena každého přívě-
su se pohybuje kolem 900 tisíc korun. 
Na jeho pořízení ale má město příští rok 
šanci získat až 450 tisíc korun z Investiční 
účelové dotace pro jednotky sboru dobro-
volných hasičů obcí z Generálního ředitel-
ství Hasičské záchranné služby.   dtx
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Nemohlo by se změnit parkování v Jeremenkově ulici 
a proč se neopraví rozbitý chodník v Ostružnické?
Rubrika Otevřená radnice přináší pravidelně na této straně odpovědi na vaše otázky. Na dotazy čtenářů a obyvatel města odpovídají 
členové vedení města podle resortů, kam dotaz přísluší. Jsme rádi, že se ptáte.

Bydlím několik let v Jeremenkově ulici, kde máme pro-
blém s parkováním. Během opravy vozovky v minulém 
roce a uděláním cyklostezky nám ubylo 12 parkovacích 
míst. Na zbývajících místech parkují lidé, kteří tady ne-
bydlí. Zaparkují a odejdou na vlak a jejich auta tady stojí 
několik dní. A my, co tady bydlíme, nemáme kde parkovat. 
Nešlo by s tím něco udělat, třeba rezidenční parkování 
nebo placené stání? 

Máme připomínku k Ostružnické ulici, kde je nebezpeč-
ný chodník. Prošel tam někdy někdo z radnice? Asi ne, 
jinak by už musel někdo nařídit okamžitou opravu. Je to 
tam opravdu na zabití, v centru města a chodník horší 
než na periferii. Viděla jsem cizince, jak škobrtali, krou-
tili hlavami a nakonec šli raději po silnici, i když ta je 
také kostrbatá a není na pěší chůzi.  Věříme, že je ve vaší 
moci s tím něco udělat. 

Lenka Husarová Moudrá, Peřina, Karásek, Uhlířová

S rozšířením zóny placeného par-
kování o novou zónu C, ve které 
bude i Jeremenkova ulice, počítá-
me při postupném zavádění nové 
parkovací politiky. V návrhu je 
zpoplatnění parkování ve všed-
ní dny v době od 8 do 18 hodin 
právě z důvodu, který uvádíte ve 

vazbě na blízkost hlavního vlakového nádraží. Nyní ale nelze 
říci, kdy přesně k tomu dojde, protože se musí napřed dořešit 
připravenost informačního systému, aby mohl plnohodnotně 
fungovat. Jakmile rada města schválí termín rozšíření, bude-
me vás informovat.  

Mirek Žbánek
primátor

O výrazně zhoršeném stavu chod-
níku v Ostružnické ulici samo-
zřejmě víme a již delší dobu se 
snažíme o nápravu tohoto stavu. 
Co nám brání v rychlém řešení, je  
administrativní postup při opra-
vách chodníků v městské památ-
kové rezervaci. Obecně platí, že 
většina stavebních úprav a činností na území památkové rezer-
vace nebo památkové zóny vyžaduje ohlášení speciálnímu sta-
vebnímu úřadu a památkářům a pro opravy většího rozsahu je 
nutné i stavební povolení.  
Rádi bychom uskutečnili předlažbu chodníků při respektování 
stávajících šířek, nivelety chodníku a typu dlažby, taková opra-
va by ale nebyla  Národním památkovým ústavem akceptová-
na. Důvodem je  požadavek NPÚ na změnu krytu z betonové 
dlažby na  žulové desky, které jsou velmi nákladné.
V nejbližší době tedy alespoň zajistíme, v rámci záchovné údrž-
by, lokální opravy nejvíce poškozených míst chodníku výměnou 
dlaždic.

Miroslava Ferancová
náměstkyně primátora

ZAJÍMÁTE SE O SVÉ OKOLÍ, O SVÉ MĚSTO A CHCETE SE NA TO ZEPTAT? 
TRÁPÍ VÁS NĚCO? VRTÁ VÁM NĚCO HLAVOU...? 
Zeptejte se e-mailem na adrese: otevrena.radnice@olomouc.eu
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Muzejní čtvrť – začínáme 
V průběhu posledního roku proběhla opakovaně jednání ve věci přípravy koncep-
tu Muzejní čtvrti. Tu v Olomouci prakticky již máme, ale teprve soustavným úsilím 
na poli investic do kulturních institucí, veřejného prostoru i marketingu dosáhne-
me kýženého stavu spočívajícího ve vybudování silné značky olomoucké muzejní 
čtvrti, která na náměstí Republiky přitáhne nové návštěvníky z ČR i zahraničí a vy-
tvoří i lepší podmínky pro fungování institucí, které se v lokalitě nachází.
Jen si představte potenciál, který se zde nachází, v plné síle. Vedle zrekonstruova-
ného Centralu a dokončené budovy SEFO se promění i Vlastivědné muzeum, které 
zpřístupní své parkány, náměstí projde rekonstrukcí, otevřou se nové kavárny 
a knihovna se rozšíří. Centrum pro studenty, Olomoučany i turisty.
Debaty u kulatých stolů odstartovaly. Právě tady je příležitost ke kulturou taže-
nému rozvoji s budoucími ekonomickými i sociálními přínosy. A je to samozřejmě 
příležitost k realizaci projektu, který vyžaduje soustavnou koordinaci města, kraje 
i státu, což je vždy oříšek. Neméně podstatné je, že se u jednoho stolu potkávají 
lidé z kultury, politici i kancelář architekta města. Ambiciózní vize nejsou jednodu-
ché, ale toto bychom v Olomouci zvládnout mohli.

Jan Žůrek / ProOlomouc

NÁZOR ZASTUPITELE

Vybírejte na eshop.olomouc.eu  
nebo se zastavte v informačním 
centru v podloubí radnice  
a udělejte radost všem, pro které 
je Olomouc srdeční záležitostí. eshop.olomouc.eu

Dárky z Olomouce
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Historický vypínač 
V červnu jsem na kole projížděl v Olomouci Švédskou ulicí směrem od Horního 
náměstí a zaujal mne celkem vtipný nápis na zdi, který je umístěn pod starým 
vypínačem. Pokud je tam tento vypínač skutečně umístěn padesát let, je trochu 
zázrak, že zde i nefunkční vydržel. 
Zaslechl jsem (nejsem místní), že se má budova rekonstruovat, ale nevím, zda to 
je pravda. Pokud ano, tak bude škoda, že vypínač s nápisem zmizí. Jedná se sice 
o banalitu, ale nápis svědčí o vtipném pokusu rozjasnit toto tak trochu zastrčené 
místo a zaujmout kolemjdoucí.

Vladan Moravec

REDAKČNÍ POŠTA
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Před 100 lety vstoupily Olomoucké 
tvarůžky do průmyslové éry
Když před sto lety vydala olomoucká rad-
nice vlastním nákladem knihu Velký Olo-
mouc, Informace o jeho přítomném stavu 
a jeho významu, věnovala gastronomic-
kému fenoménu tvarůžků celou kapitolu. 

A ve stejném roce 1924, kdy tato kniha 
pěla chválu na nejoriginálnější tuzemský 
gastronomický produkt a výkladní skříň 
olomouckého potravinářského umu, došlo 
k jedné zásadní události. V loštické firmě 
A. W. zavedli strojovou výrobu, čímž posu-
nuli produkci sýra se specifickým aroma 
z roviny domácké ruční tvorby do průmy-
slového stylu 20. století. I tím se umožnila 
další úspěšná expanze zdejší speciality. 

„Jako má Brno svoje sukna, Praha šunky, 
Ostrava železo a uhlí, Pardubice perník, 
má Olomouc své tvarůžky,“ píše autor v již 
zmíněné knize před sto lety. V samostatné 
kapitole, věnované tradičnímu zdravému 
produktu z tvarohu, píše autor mimo jiné 
i to, že je výroba tvarůžků provozována 
v 72 větších i menších výrobnách. Ano, tva-
růžky vznikaly nejen v Lošticích, kde sídlilo 
téměř dvacet větších i menších výroben, ale 
tradičně také v Hněvotíně (z Hněvotína při-
šla ostatně do Loštic roku 1870 první tamní 
výrobkyně tvarůžků Anna Sekaninová), 
v Litovli, Prostějově, Olomouci, Mohelnici či 
třeba v poměrně vzdáleném Podivíně.

Od patnáctého století…
„Původ olomuckého tvarůžku jest prasta-
rý, neboť již švédské pluky za 30tileté 
války pochutnávaly si v kraji olomuckém 
na zvláštním druhu sýra prodávaného 
v malých, oblých kouscích,“ sděluje kniha 
Velký Olomouc. O tomto druhu sýru se 
ale poprvé píše už v roce 1452 a slovo 
„tvarůžky“ je prvně uvedeno v soupisu po-
zůstalosti z Olomouce z roku 1583. V roce 
1872 byla malá kolečka s nezaměnitelnou 
vůní představena na světové průmyslové 
výstavě ve Vídni, čímž s ní byla seznáme-
na i evropská gastronomická scéna. 

Mimochodem, v Olomouci fungovalo 
před sto lety pět výroben tvarůžků, tedy 
výrazně méně než třeba v Hněvotíně či 
Lošticích. Přesto známe tento malý vý-
razný sýr jako Olomoucký tvarůžek. Je to 
jednoduché. „Tvargle“ vznikaly na venkově 
v celém regionu, prodávaly se však nejčas-
těji na velkých trzích v Olomouci, odkud 
pak expandovaly dále. 

V 19. století došlo k rozvoji průmyslové 
výroby a v roce 1876 Josef Wessels založil 
první tvarůžkárnu v Lošticích. „Jeho syn 

Alois Wessels se stal v tomto oboru prů-
kopníkem a v roce 1897 založil firmu, která 
dodnes nese jeho jméno,“ popisuje vznik 
výroby tvarůžků v Lošticích Michal Pavel-
ka, generální ředitel dnešní  společnosti 
A. W. 

Klapačka místo rukou, stroj místo 
klapačky
Po celá staletí byly tvarůžky formovány 
neboli pleskány ručně, na začátku 20. sto-
letí přišlo zjednodušení v podobě dřevěné 
formy zvané klapačka. O tom, že rodina 
Wesselsů uvažovala s perspektivou bu-
doucího rozvoje a měla odvahu, svědčí 
právě rok 1924. Tehdy se v jejich loštické 
tvarůžkárně roztočil první formovací stroj 
a odstartoval revoluci ve výrobě tvarůžků. 
Formovací stroj dokázal vyrobit neuvěři-
telných
deset tisíc kusů za hodinu a umožnil tak 
tvarůžkovou pochoutku dostat k mnohem 
většímu množství zákazníků. Pro srovnání: 
při ruční výrobě pleskáním mezi dlaněmi 
byly šikovné řemeslnice schopny udělat 
denně maximálně šest tisíc tvarůžků.
„Technologickým inovátorem byl tehdy 
nástupce a zeť Aloise Wesselse Karel Piv-
ný a jeho manželka Františka, kteří v roce 
1924 zakoupili v Německu první formo-
vací stroj na výrobu tvarůžků pro loštic-
kou rodinnou továrnu,“ doplňuje Michal 
Pavelka.

Standardizovaný tvar a velikost usnad-
nily balení a přepravu tvarůžků a zároveň 
se zlepšila i hygiena výroby. Karel Pivný 
o budoucnosti strojní výroby nepochybo-
val a v roce 1929 investoval do dalšího 
strojního vybavení, takže se postupně me-
chanizovaly všechny fáze výrobního proce-
su tvarůžků od zpracování tvarohu až po 
sbíjení beden sloužících k jejich přepravě. 
V knize Velký Olomouc se mimochodem 
píše, že do zahraničí odcházely tvarůžky ve 
svátečním parádním balení. „Na blízký ex-
port balí se olomucký tvarůžek pouze do 
pergamenu, ale na daleké cesty vypraven 
je nádherněji, ve staniolu a i s pentličkou 
v národním vzorku.“ Je jasné, že strojově 
vyrobené tvarůžky se pro tyto účely hodily 
lépe než starší nepravidelné kousky. 

Za sto let od prvního formovacího stroje 
technologické možnosti výrazně pokročily. 
„Současný formovací stroj je v provozu pod-
le využitelných kapacit sušárny a jeho denní 
produkce je až patnáct tun tvarůžků,“ dopl-
nil Leoš Kalandra, vedoucí obchodu a mar-
ketingu společnosti A. W.   Michal Folta [ext]

PŘED STO LETY

Číňan přednáší o „žlutém nebezpečí“
Vzácnou návštěvu hostí v srpnu 
1924 Olomouc. Do sálu ve Smeta-
nových sadech míří v pondělí 18. 
srpna večer všichni zájemci o ta-
jemnou Čínu. Přednáší zde totiž 
profesor a žurnalista z Kantonu 
pan Won-Kenn o své vlasti a o „žlu-
tém nebezpečí“, tedy o potenciá-
lu této obrovské a lidnaté asijské 
země. Přednáška pana profesora 
bude proslovena v esperantu a tlu-
močena do češtiny.  

Rumunští skauti v Olomouci
Mezinárodních vztahů není nikdy 
dost. V srpnu do Olomouce kro-
mě čínského profesora míří také 
mladíci ze skautské organizace 
v Rumunsku. Pětadvacet skautů 
přijede 19. srpna, aby poznávali 
Olomouc, naši zemi a také zdejší 
skauty. A opět je zde ve hře pro-
fesor – skautskou výpravu totiž 
vede rumunský profesor Traian. 

Chválkovice slaví novou sokolovnu!
V neděli 17. srpna ožijí celé Chvál-
kovice slavnostní atmosférou. 
V obci, nedávno připojené k Olo-
mouci, se totiž koná slavnostní 
otevření nové sokolovny! Veřejné 
cvičení začíná v 15 hodin a soko-
lové zvou široké obecenstvo, aby 
neváhalo a zamířilo do Chválkovic. 
Nebude chybět hudba a občer-
stvení. Všichni doufají, že sokol-
ská akce bude mít lepší ohlas než 
nedávné orelské slavnosti. Napětí 
mezi dvěma tělocvičnými organi-
zacemi, Sokolem a Orlem, je totiž 
i v Olomouci dobře známo. 

Vojenská plovárna s vojenskou 
hudbou
Koupání k horkému létu a srpnu 
patří. Olomoučané v létě 1924 
moc rádi chodí například na 
přírodní vojenskou plovárnu na 
Envelopě na břehu řeky Moravy. 
Každou sobotu zde navíc hraje 
vojenská hudba 6. pěšího plu-
ku. Plovárna byla nedávno nově 
upravena a k dispozici jsou i loďky 
z půjčovny, takže neváhejte!   mif

SRPEN 1924 TELEGRAFICKY



TAJENKA
Kráčet tmou s přítelem je lepší… 
— Helen Kellerová (1880–1968), americ-
ká autorka a politická aktivistka.
Tři vylosovaní výherci obdrží knihu Ka-
mily Holáskové Merkátor s fotografiemi 
Jindřicha Štreita.

Tajenku křížovky zasílejte do 16. srpna 
poštou na adresu Magistrát města Olo-
mouce, Horní náměstí 583, 771 27 Olo-
mouc. Obálku označte „Tajenka“.
Elektronicky na: tajenka@olomouc.eu. 
Nezapomeňte prosím uvést své jméno, 
telefon a poštovní adresu. 

Tajenka z minulého čísla: Rozum je jediný 
dar, který příroda rozdělila spravedlivě, 
protože si nikdo nestěžuje, že ho má málo.
(Michel de Montaigne) 

Úspěšní luštitelé: Hana Jordánová 
a Václav Blaha

SUDOKU

Easy Sudoku Puzzles 10 
www.printablesudoku99.com 
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6 7 1    2  5 
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2 8 3 7 6 4  1  
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 1   3  9  7 
5 3 4   9  8  

7  9 4 6  3   
 6  5   9 8  
 5 3     1 4 
4     7 8   
 7  2 1 6    
3 2   9   7  
6 9 7 1   4 3 5 
8    4 5 7 9  
  1  3 9 2   

Easy Sudoku Puzzles 10 
www.printablesudoku99.com 
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Hard Sudoku Puzzles 10 
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Mezinárodní festival vojenských hudeb
30.–31.  srpna 2024 |  Olomouc

PÁTEK 30. 8. | HORNÍ NÁMĚSTÍ
15:00  Posádková hudba Budapešť | Maďarsko

16:00  Hudba obrněné jízdy Mety | Francie

17:00  Vojenská hudba letectva Münster | Německo 

19:30   Ústřední hudba Armády České republiky  
se sólisty Hanou Holišovou  
a Martinem Chodúrem 

PÁTEK 30. 8. | KOSTEL SV. MOŘICE
18:00  Chrámový koncert
Vojenská hudba Tyrolsko | Rakousko

SOBOTA 31. 8. | HORNÍ NÁMĚSTÍ 
10:00  Slavnostní zahájení 
10:20  Hlavní program
Vojenská hudba Tyrolsko | Rakousko

Hudba obrněné jízdy Mety | Francie

Vojenská policie | dynamická ukázka 
motorizované jednotky

Ústřední hudba Armády České republiky

Posádková hudba Budapešť | Maďarsko

Mažoretky ZUŠ Mohelnice

Vojenská hudba letectva Münster | Německo

Monstrkoncert 

prezentační stánky útvarů  
Armády České republiky

XXVIII. ročník festivalu pořádá Posádkové velitelství Praha a statutární město Olomouc
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Dny evropského dědictví
2.–8. září 2024 | Olomouc 

ded.olomouc.eu

Dny otevřených památek
7.–8. září

zpřístupnění olomouckých památek, institucí a zajímavých objektů
komentované prohlídky & doprovodný program

Komentované prohlídky & procházky
2.–8. září

netradiční prohlídky pozoruhodných míst se zajímavými osobnostmi

Manon Lescaut
pátek 6. září | 20:00 | Horní náměstí

open air představení Moravského divadla Olomouc

Koncerty
sobota 7. září | 10:00–22:00 | Horní náměstí

olomoucké kapely, základní umělecké školy a spolky
SHAFA | Hope Astronaut | Goofy Cow | Marcell | Dives

Rakouský den
sobota 7. září | 10:00–22:00 | Horní náměstí

ochutnávka rakouské gastronomie | dovolená nejen v Alpách 
workshop vídeňského valčíku | Mozartova hudební dílna
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